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Αθήνα, σήµερα στις 14 Ιανουαρίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.33’  συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-1-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 12
Ιανουαρίου 2016, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ρωσικής Οµοσπονδίας και της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας για την προµήθεια Αµυντικού Υλικού»)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 15 Ιανουαρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 378/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη
λειτουργία του υπολογιστικού τοµογράφου (PET-CT) στο πανε-
πιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων.

2. Η µε αριθµό 386/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Άδώνιδος Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την εφαρµογή
των µέτρων αυτόµατης επιστροφής (claw back) και ποσού επι-
στροφής (rebate) στις δαπάνες ιδιωτικών παρόχων του ΕΟΠΥΥ
για το έτος 2014.

3. Η µε αριθµό 372/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την πρόοδο των έργων αξιοποίησης του πρώην αε-
ροδροµίου του Ελληνικού.

4. Η µε αριθµό  382/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα του αντιφυµατικού
εµβολιασµού στη χώρα µας. 

5. Η µε αριθµό  369/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την «καταδίκη της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΔΕΕ) για
υπερβάσεις του µέγιστου εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας των
γιατρών».

6. Η µε αριθµό 370/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε τη θέση του Υπουργείου για το «ρατσιστικό περιστατικό δύο
Ισραηλινών επιβατών σε βάρος Αραβοϊσραηλινών σε αεροπλάνο
της Aegean».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 379/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ειρήνης (Νίνας) Κασιµάτη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την παραχώ-
ρηση χρήσης τµήµατος του καταστήµατος κράτησης γυναικών
στον Δήµο Κορυδαλλού. 

2. Η µε αριθµό 389/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αποτίµηση νέων δη-
µοσιονοµικών µέτρων για την περίοδο 2015-2016.

3. Η µε αριθµό 373/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυ-
ξης και Τουρισµού, σχετικά µε την προστασία των καταναλωτών
από τις υπερβολικές χρεώσεις στις ηλεκτρονικές διατραπεζικές
συναλλαγές και στη χρήση πιστωτικών και χρεωστικών καρτών. 

4. Η µε αριθµό 383/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως
Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τις
καθυστερήσεις στην εξόφληση παράδοσης της παραγωγής προς
τους τευτλοπαραγωγούς της χώρας.

5. Η µε αριθµό 377/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξαρ-
τήτου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την επίθεση σε συνταξιούχους διαδηλωτές και χηµικά και ξυ-
λοδαρµούς στο κέντρο της Αθήνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατόπιν συνεννόησης µε τους Υπουργούς οφείλω να πω εξαρ-
χής ότι θα προτάξουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις του Υπουργείου
Παιδείας. Είναι εδώ και ο Υπουργός, ο κ. Φίλης,  ο οποίος έχει
συνεννοηθεί µε τους υπόλοιπους Υπουργούς και ζήτησε να προ-
ταχθούν οι δύο επίκαιρες ερωτήσεις αρµοδιότητάς του, επειδή
έχει άµεσα ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 333/4-1-2016 επίκαιρη ερώ-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΣΤ’
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τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης  των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Γεωργίου Λαζαρίδη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τον µόνιµο
διορισµό των επιτυχόντων φιλολόγων στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ
2008-2009, που βρίσκεται σε εκκρεµότητα. Θα απαντήσει στην
επίκαιρη ερώτηση ο Υπουργός κ. Νικόλαος Φίλης. 

Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάνω από εννέα µήνες έχουν περάσει από την

απόφαση 527/2015 του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία δι-
καιώνει πλήρως και οµοφώνως, µε είκοσι εννέα ψήφους έναντι
µηδενός, το αίτηµα εκατοντάδων εκπαιδευτικών, που πέτυχαν
στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ 2008-2009.

Η τελεσίδικη απόφαση της ολοµέλειας του Σ.τ.Ε. κρίνει ως πα-
ράνοµες και αντισυνταγµατικές τις τρεις χιλιάδες, περίπου, διο-
ρισµών εκπαιδευτικών, εκτός ΑΣΕΠ, περιόδου 2009-2015, τη
στιγµή που εξήντα τέσσερις επιτυχόντες φιλόλογοι ΠΕ02 ΑΣΕΠ
εικοσιτετραµήνου παραµένουν, για έκτη συνεχή χρονιά, σε έναν
κλειδωµένο πίνακα µονίµων διορισµών.

Η παράλειψη διορισµού τους παραβιάζει τις αρχές της ισότη-
τας, της δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης του πολίτη απέναντι στο
κράτος και της χρηστής διοίκησης, ενώ η οµηρία τους συνεχίζε-
ται και για τη σχολική περίοδο 2015-2016, καθώς δεν εκδόθηκε
από την αρµόδια επιτροπή της ΠΥΣ 33/2006 απόφαση για την έγ-
κριση της κίνησης διαδικασίας µονίµων διορισµών.

Βάσει, όµως, των διατάξεων του άρθρου 5 παράγραφος 2 του
ν.3687/2008, που αφορά τους εικοσιτετραµηνίτες, σε συνδυασµό
µε το άρθρο 9 παράγραφοι 3 και 9 του ν.3848/2010 και την πα-
ράταση της µεταβατικής περιόδου του α’ εδαφίου της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 9 του ν.3848/2010 (ΦΕΚ 1435τ.Β/04-06-2014)
για τους µόνιµους διορισµούς εκπαιδευτικών, θα µπορούσε να
δοθεί λύση στην κάλυψη σηµαντικών κενών τα οποία υπάρχουν
σήµερα στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ανωτέρω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ:
Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί η ηγεσία του Υπουρ-

γείου, ώστε να προχωρήσει ο µόνιµος διορισµός των εξήντα τεσ-
σάρων φιλολόγων που παραµένουν σε κατάσταση οµηρίας,
παρά τις επιτυχίες τους στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ και ενώ
θα έπρεπε να ήταν διορισµένοι από το 2009; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λαζαρίδη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Φίλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι πλήρως την αγωνία -µπορώ

να πω ότι συµµερίζοµαι και την αγανάκτηση- των επιτυχόντων φι-
λολόγων της προκήρυξης του ΑΣΕΠ του 2008. 

Πρόκειται για εκπαιδευτικούς, οι οποίοι έχουν κριθεί µέσω µίας
αδιάβλητης διαδικασίας αξιολόγησης, διαθέτουν τα απαιτούµενα
προσόντα και τις παιδαγωγικές ικανότητες για να γίνουν δηµό-
σιοι εκπαιδευτικοί λειτουργοί. Η παράλειψη, όµως, του διορισµού
τους, όσο και αν προκαλεί µε µια πρώτη µατιά το κοινό αίσθηµα,
δεν παραβιάζει τις αρχές της ισότητας και της χρηστής διοίκη-
σης και θα σας εξηγήσω γιατί.

Η απόφαση 527/2015 της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, στην οποία αναφερθήκατε, εξεδόθη ύστερα από τέσ-
σερα προδικαστικά ερωτήµατα που υπέβαλε το Διοικητικό
Εφετείο Αθηνών και τα οποία αφορούν εκκρεµή αίτηση ακύρω-
σης εκπαιδευτικών, που περιλαµβάνονται στους πίνακες διορι-
στέων του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ του 2008. Τα συγκεκριµένα
ερωτήµατα απαριθµούνται στη δέκατη πέµπτη σκέψη της από-
φασης, την οποία και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Όπως προκύπτει από τα διαλαµβανόµενα στη δέκατη έκτη και
δέκατη έβδοµη σκέψη, καθώς και το διατακτικό της απόφασης,
η ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας απαντά µόνο στο

τρίτο ερώτηµα. Αποφαίνεται, λοιπόν, σαφώς για την αντισυνταγ-
µατικότητα των διατάξεων του άρθρου 9 παράγραφοι 1, 8 και 9
του ν.3848/2010, µε τις οποίες προβλέφθηκε ότι οι διορισµοί µό-
νιµων εκπαιδευτικών θα µπορούσαν να γίνουν τη σχολική χρονικά
2011-2012, σε ποσοστό 60% από τους πίνακες διοριστέων του
ΑΣΕΠ και κατά 40% από τους ενιαίους πίνακες αναπληρωτών εκ-
παιδευτικών µε πραγµατική υπηρεσία. 

Η ολοµέλεια απέχει της απάντησης στα τρία ερωτήµατα που
σας ανέφερα νωρίτερα και παραπέµπει την υπόθεση για περαι-
τέρω εκδίκαση στο διοικητικό εφετείο, κρίνοντας ότι –όπως ανα-
φέρει- αποβαίνει αλυσιτελής η απάντηση, τόσο στο δεύτερο και
το τέταρτο ερώτηµα, µε τα οποία τίθενται περαιτέρω ζητήµατα ως
προς το κύριος των εν λόγω διατάξεων, όσο και στο πρώτο ερώ-
τηµα που αφορά τα άρθρα 10 και 11 του ν. 3833/2010, δεδοµένου
ότι η προσβαλλόµενη παράλειψη διορισµού των αιτούντων οφεί-
λεται προεχόντως στην εφαρµογή των προαναφερθεισών αντισυν-
ταγµατικών διατάξεων του ν.3848/2010.

Είναι προφανές ότι αναµένουµε τις αποφάσεις επί της ουσίας
των διοικητικών δικαστηρίων, του εφετείου και δεσµεύει τη διοί-
κηση οποιαδήποτε απόφαση ληφθεί. 

Επίσης, είναι προφανές ότι η µεταβατική περίοδος της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 9 του νόµου του 2010 που αναφέραµε, µε
την απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων της 18-2-2015 παρατάθηκε έως και το σχο-
λικό έτος 2015-2016 κατά το µέρος που αφορά τους διορισµούς
µόνιµων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση από τους ισχύοντες πίνακες διοριστέων εκπαιδευτι-
κών του ΑΣΕΠ 2008 και µόνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε συνάδελφε, είπα και στην αρχή ότι συµµερίζοµαι την
ανησυχία και την αγανάκτηση των εκπαιδευτικών. Δεν είναι µόνο
αυτοί που αναφέρατε αλλά είναι και άλλοι. Έχουµε συστήσει µία
οµάδα εργασίας στο Υπουργείο που εξετάζει όλες τις νοµικές
δυνατότητες προκειµένου να προχωρήσουµε σε ένα δίκαιο σύ-
στηµα διορισµών εκπαιδευτικών. Αν εν τω µεταξύ προκύψουν και
άλλες τελεσίδικες αποφάσεις που κρίνουν ότι παράνοµα έµειναν
εκτός υπηρεσίας εκπαιδευτικοί, επαναλαµβάνω ότι βεβαίως και
θα συµµορφωθούµε. Υποχρεούµαστε να συµµορφωθούµε. 

Το σηµαντικό είναι ότι µετά από πολλά χρόνια αδιοριστίας, η
Κυβέρνηση, αναλόγως και της πορείας των δηµοσιονοµικών,
σχεδιάζει από φέτος να προχωρήσει σε µαζικούς διορισµούς εκ-
παιδευτικών στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Είναι αναγκαίοι για να διασφαλίσουµε στην πράξη τη
συνταγµατική επιταγή για δωρεάν δηµόσια εκπαίδευση. Είναι
αναγκαίοι για να διασφαλίσουµε στην πράξη την επιτυχία των
σχεδίων µεταρρύθµισης στο σχολείο για µία δεκατετράχρονη
υποχρεωτική εκπαίδευση σταδιακά, βήµα-βήµα από σήµερα.

Πιστεύουµε ότι από το 2016 µε διαδικασίες, που θα καθορί-
σουµε, µπορεί να υπάρχουν προσλήψεις για πρώτη φορά χιλιά-
δων εκπαιδευτικών. Το Υπουργείο διαθέτει ένα σχέδιο για την
τριετία που αναφέρεται σε προσλήψεις είκοσι χιλιάδων εκπαι-
δευτικών στην πρώτη και δεύτερη βαθµίδα της εκπαίδευσης. Εί-
µαστε σε συνεννόηση, επαναλαµβάνω, προκειµένου να
αρχίσουµε βήµα-βήµα αυτή τη διαδικασία των προσλήψεων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Λαζαρίδη, ορίστε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς από την τοποθέτησή σας διακρίνω

ότι προσεγγίζετε το θέµα µε ευαισθησία και σας ευχαριστώ
πολύ.

Είναι και αυτό ένα από τα πολλά προβλήµατα που µας έρχον-
ται από το παρελθόν, γιατί στο παρελθόν συνήθιζαν να βάζουν
τα προβλήµατα κάτω από το χαλί. Τώρα το χαλί σηκώθηκε και
βλέπετε ότι βγήκαν πάρα πολλά προβλήµατα στην επιφάνεια, τα
οποία πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε. Ένα απ’ αυτά είναι και αυτό
που συζητούµε σήµερα, το οποίο είναι µείζονος κοινωνικής αλλά
και ηθικής τάξεως και επιβάλλεται η αποκατάστασή του. 
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Όπως είπα και νωρίτερα, κύριε Υπουργέ, όλα ξεκίνησαν το
2008 όταν µε υπουργική απόφαση, πριν από την προκήρυξη του
διαγωνισµού, οι θέσεις για τους φιλόλογους µειώθηκαν από εξα-
κόσιες σε τετρακόσιες ογδόντα. Ο λόγος της µείωσης είναι προ-
φανής, δηλαδή να αυξηθούν οι θέσεις που θα εδίδοντο εκτός
διαγωνισµού ΑΣΕΠ. Δηλαδή, ήθελαν να βάλουν αυτούς που θα
επέλεγαν µε γνωστές αδιαφανείς διαδικασίες. 

Μάλιστα, εδώ θα αναφέρω κάποιους αριθµούς, για να δείτε
πόσο είχαν µειώσει τις προσλήψεις που θα γίνονταν µέσω ΑΣΕΠ,
σε σχέση µε αυτούς που θα προσλαµβάνονταν εκτός ΑΣΕΠ. Σε
ορισµένες περιπτώσεις, δηλαδή, κατέβασαν στο µισό αυτούς
που θα προσλάµβαναν µε τη διαδικασία του ΑΣΕΠ σε σχέση µ’
αυτούς που θα προσλαµβάνονταν εκτός ΑΣΕΠ. 

Θα σας αναφέρω µόνο τους αριθµούς για να µην καταναλώσω
τον χρόνο. Διορισµοί 2009-2014. Χηµικοί µε τη διαδικασία του
ΑΣΕΠ εβδοµήντα επτά και εκτός ΑΣΕΠ ενενήντα τέσσερις. Η δια-
φορά είναι πάνω από 30%. Δηλαδή, πάνω από 30% περισσότεροι
αυτοί οι οποίοι θα προσλαµβάνονταν µε τη διαδικασία εκτός
ΑΣΕΠ.

Θεολόγοι, µε τη διαδικασία του ΑΣΕΠ πενήντα έξι και εκτός
ΑΣΕΠ πενήντα εννέα.Κοιτάξτε τώρα τη διαφορά στους φιλολό-
γους, κύριε Υπουργέ. Φιλόλογοι µε τη διαδικασία του ΑΣΕΠ τε-
τρακόσιοι ογδόντα, εκτός ΑΣΕΠ επτακόσιοι ογδόντα. Η διαφορά,
δηλαδή, είναι πάνω από 40%! Και συνεχίζω. Μαθηµατικοί διακό-
σιοι εξήντα έξι, τριακόσιοι δεκαπέντε κ.λπ.. Ας µην αναφερθώ
στους υπόλοιπους. 

Σε όλες τις κατηγορίες, αυτοί που προσλαµβάνονταν εκτός
ΑΣΕΠ ήταν πολύ περισσότεροι. Μάλιστα, τους βάφτιζαν µε τους
πίνακες ως «αναπληρωτές», προκειµένου να µπορέσουν να νο-
µιµοποιήσουν τις προσλήψεις τους. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω και πάλι να σας παρακαλέσω
να φροντίσετε για την αποκατάσταση αυτών των ανθρώπων,
γιατί, πραγµατικά, όλα αυτά τα χρόνια αντιµετωπίζουν πρόβληµα
και οι ίδιοι και οι οικογένειές τους και, εν πάση περιπτώσει, όπως
είπαµε νωρίτερα, είναι και θέµα ηθικής τάξεως. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λαζαρίδη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, επί της ουσίας συµφωνούµε. Βε-
βαίως θα πρέπει να ξέρετε ότι υπάρχει και µια ευαισθησία για
τους αναπληρωτές, διότι αυτοί οι άνθρωποι γυρνάνε όλη την Ελ-
λάδα επί σειρά ετών σε ένα καθεστώς εργασιακής ανασφάλειας
και προσφέρουν έναντι πινακίου φακής. 

Συνεπώς, όσον αφορά τη διαδικασία των προσλήψεων, όταν κά-
νουµε σύγκριση ανάµεσα στη διαδικασία ΑΣΕΠ και στη διαδικασία
µε τους πίνακες των αναπληρωτών, δεν πρέπει να υποτιµούµε την
εκπαιδευτική προσφορά και την πολύχρονη εκπαιδευτική εµπει-
ρία. Όµως, αν θέλετε, είναι υποχρέωση της πολιτείας απέναντι σ’
αυτούς οι οποίοι, επαναλαµβάνω, προσφέρουν έναντι µικρής µι-
σθολογικής αντιπαροχής σε όλη τη χώρα, σε δύσκολες συνθήκες
και σε καθεστώς αβεβαιότητας. 

Επαναλαµβάνω ότι δεσµευόµαστε από τις αποφάσεις των δικα-
στηρίων. Επίσης, ελπίζω ότι µε ένα πρόγραµµα µαζικών προσλή-
ψεων από το 2016 να µπορέσουµε σταδιακά να αντιµετωπίσουµε,
χωρίς κλαδικές, ενδοκλαδικές και συντεχνιακές αντιπαραθέσεις,
το θέµα των διορισµών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θα

ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό. Απλώς µια κουβέντα θα πω. Σας
παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε ακριβώς,
κύριε Λαζαρίδη; Θέλετε τον λόγο σχετικά µε την ερώτησή σας
και τις απαντήσεις που λάβατε από τον κύριο Υπουργό; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. Σας
παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Λαζα-
ρίδη, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Η τοποθέτησή µου δεν είχε να κάνει
µε τους αναπληρωτές. Εγώ δεν µίλησα εναντίον των αναπληρω-

τών, κύριε Υπουργέ. Απλά ήθελα να πω µαζί µε τους αναπληρω-
τές να δούµε και το θέµα αυτό, γιατί είναι ένα θέµα µείζονος ηθι-
κής τάξεως. Η τοποθέτησή µου, δηλαδή, δεν ήταν απέναντι
στους αναπληρωτές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Έχετε δίκιο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Λαζα-

ρίδη. Η άποψή σας καταγράφηκε. 
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε

µου µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας

Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων «Κύρωση των διορθωτικών τροπο-
ποιήσεων της Σύµβασης Έκδοσης µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Καναδά δι’ αν-
ταλλαγής ρηµατικών διακοινώσεων». 

Εισερχόµεθα τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 365/11-1-2016 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων στα σχολεία της ανατολικής Ατ-
τικής.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Παιδείας κ. Φίλης. 
Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση στην αρχική της µορφή είχε κατα-

τεθεί πριν από περίπου ένα µήνα. Δυστυχώς συζητιέται µε µια κα-
θυστέρηση. Ενδεχοµένως, λοιπόν, ορισµένα στοιχεία από αυτά
που αναφέρονται στην ερώτηση να έχουν αλλάξει. Σίγουρα όµως
δεν έχουν αλλάξει ριζικά τα κενά και οι ελλείψεις που υπάρχουν
στα σχολεία της ανατολικής Αττικής και οπωσδήποτε σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις έχουν αλλάξει και προς το χειρότερο. Παρακάτω
θα αναφέρω ορισµένα παραδείγµατα. 

Μιλάµε για µια περιοχή, για την ανατολική Αττική, όπου υπάρ-
χουν πάρα πολλά συσσωρευµένα προβλήµατα στο χώρο της εκ-
παίδευσης. Είναι τα κενά, είναι οι ελλείψεις εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, είναι το πρό-
βληµα της σχολικής στέγης. Ίσως να είναι από τις πρώτες πε-
ριοχές πανελλαδικά -χωρίς να υποτιµώ καµµιά άλλη περιοχή- µε
τόσο έντονο, µε τόσο οξυµένο πρόβληµα σχολικής στέγης, µε
σχολεία όπου οι µαθητές αναγκάζονται να συνωστίζονται σε επι-
κίνδυνες συνθήκες. 

Φυσικά, αυτά τα προβλήµατα χρονίζουν και από χρόνο σε χρόνο
γίνονται µεγαλύτερα. Φέτος φτάσαµε Γενάρη µήνα -µέσα Γενάρη-
και τα κενά στα σχολεία δεν έχουν ακόµη αντιµετωπιστεί. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
υπάρχουν ακόµη εκατόν σαράντα τέσσερα κενά σε µια σειρά ει-
δικότητες. Τα δεκαπέντε από αυτά υπάρχουν στα ολοήµερα σχο-
λεία. Το 50% των ολοήµερων σχολείων στην ανατολική Αττική
επί της ουσίας δεν λειτουργεί και τα παιδιά αναγκάζονται αντί
για τις 16.15’ να φεύγουν από το σχολείο στη 13.15’. Παρόµοια
κατάσταση υπάρχει και για τα σχολεία του αναµορφωµένου προ-
γράµµατος, όπου αντί για τις 14.00’ τα παιδιά φεύγουν στη
13.15’. Μάλιστα, σε ορισµένες περιπτώσεις που µπορεί να µη
φαίνεται ως κενό στην ώρα, υπάρχει στην ουσία κενό εκπαιδευ-
τικού, µε την έννοια ότι ο δάσκαλος ή ένας εκπαιδευτικός άλλης
ειδικότητας αναγκάζεται να καλύψει αυτό το κενό. Έτσι, ενώ φαι-
νοµενικά δεν υπάρχει κενό, στην πραγµατικότητα υπάρχει κενό
εκπαιδευτικού, γιατί το µάθηµα –αναγκαστικά- το διδάσκει εκπαι-
δευτικός που δεν έχει την αντίστοιχη ειδικότητα.

Κατά συνέπεια, εµείς θεωρούµε ότι όλη αυτή η κατάσταση
υπονοµεύει και την εκπαιδευτική διαδικασία και το δικαίωµα των
παιδιών και των οικογενειών τους στη µόρφωση και ζητάµε από
την Κυβέρνηση άµεσα µέτρα κάλυψης αυτών των κενών µε µαζι-
κούς διορισµούς. Επίσης, ζητάµε την αντιµετώπιση του οξυµένου
προβλήµατος της σχολικής στέγης, που -επαναλαµβάνω- οδηγεί
σε επικίνδυνες καταστάσεις σε πάρα πολλά σχολεία της ανατο-
λικής Αττικής. Αυτό είναι και το περιεχόµενο της ερώτησής µας
προς το Υπουργείο.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γκιόκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, έχετε δίκιο ότι έχουν αλλάξει,
έχουν βελτιωθεί στοιχεία στο χρονικό διάστηµα, στο µήνα που
έχει διαρρεύσει από την κατάθεση µέχρι τη συζήτηση σήµερα
της επίκαιρης ερώτησής σας στη Βουλή. Βεβαίως, το µήνα αυτό
όπως ξέρετε, υπήρξε το θέµα των γιορτών και της επαναλειτουρ-
γίας της Βουλής µετά τις διακοπές. 

Θα γνωρίζετε πως όταν έχετε καταθέσει -και το ΚΚΕ και εσείς
προσωπικά- ερωτήσεις που αφορούν την εκπαίδευση, υπάρχει
απάντηση και εδώ στη Βουλή. Έχουµε απαντήσει, νοµίζω, σε
άλλες δύο ερωτήσεις προσωπικά δικές σας. Και αυτό, διότι ανα-
γνωρίζουµε ένα ενδιαφέρον που υπάρχει σχετικά µε την ανά-
πτυξη, την αναβάθµιση, τη «στερέωση» της δωρεάν και δηµόσιας
εκπαίδευσης και από το δικό σας χώρο; αλλά και διότι νοµίζω ότι
είναι καθήκον της Κυβέρνησης από οπουδήποτε κι αν δέχεται
ερωτήσεις σχετικά µε την κατάσταση της εκπαίδευσης, να
απαντά συγκεκριµένα -όχι δηµοσιογραφικά και µε ρεπορτάζ- µε
στόχο τη βελτίωση και την αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης.

Αυτό κάναµε και φέτος. Φρενάραµε την πτώση των δηµοσίων
δαπανών για την εκπαίδευση στο 2,8% του ΑΕΠ. Τα χρόνια των
µνηµονίων, την πενταετία των µνηµονίων, κατέρρευσαν οι δηµό-
σιες επενδύσεις στην εκπαίδευση κατά 35%. Και εάν είχαµε σή-
µερα κυβέρνηση Σαµαρά, που είχε δεσµευθεί στο
µεσοπρόθεσµο, τότε θα είχαµε για το 2018 µία περαιτέρω πτώση
στο 2% επί του ΑΕΠ. Αυτό το 0,8% επί του ΑΕΠ είναι µερικά δι-
σεκατοµµύρια -δεν είναι απλώς νούµερα- που µέσα στη γενικό-
τερη δηµοσιονοµική κρίση που έχει πλήξει και την εκπαίδευση,
θα σήµαινε µία κατάρρευση του δηµοσίου συστήµατος εκπαί-
δευσης. 

Επίσης, τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα του ΕΣΠΑ -
τα οποία χρησιµοποιήθηκαν από τις προηγούµενες κυβερνήσεις
για να αναπληρώσουν τα κενά των προϋπολογισµών για θέµατα
ακόµα και εκπαιδευτικού προσωπικού, προσλήψεις αναπληρω-
τών- από φέτος έχουν µία διαφοροποίηση στην κατανοµή τους
ανά περιφέρεια. Για παράδειγµα, στην Αττική είναι εκτός στόχων
του ΕΣΠΑ η περιφέρεια, µε αποτέλεσµα να µην µπορούµε να
προσλάβουµε πολλές κατηγορίες αναπληρωτών από τα χρήµατα
του ΕΣΠΑ. Αυτές οι επιβαρύνσεις µετακινήθηκαν φέτος στον τα-
κτικό προϋπολογισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω να σας πω ότι µέσα στις δηµοσιονοµικές συνθήκες που
γνωρίζετε, κάναµε έναν άθλο ως Κυβέρνηση. Αυξήσαµε τον
αριθµό των αναπληρωτών φέτος κατά 20% -οι αναπληρωτές ξε-
πέρασαν τις είκοσι δύο χιλιάδες- για να µπορέσουµε να αντιµε-
τωπίσουµε τα προβλήµατα λειτουργίας των σχολείων. 

Σε αυτές τις συνθήκες, στην περιοχή της ανατολικής Αττικής
πραγµατοποιήσαµε τριακόσιες τριάντα οκτώ προσλήψεις δασκά-
λων και ενενήντα εννέα προσλήψεις νηπιαγωγών για τη Γενική
Αγωγή, που χρησιµοποιήθηκαν για τοποθετήσεις σε κενά πρωι-
νής ζώνης και ολοήµερων τµηµάτων, καθώς και σε δύο προσλή-
ψεις δασκάλων και εξήντα οκτώ νηπιαγωγών που αφορούσαν
αποκλειστικά το ολοήµερο πρόγραµµα. 

Ειδικά στο 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αναβύσσου, το οποίο αναφέ-
ρεται στην ερώτησή σας, υπήρχαν από την αρχή του σχολικού
έτους εννέα κενά δασκάλων και ορισµένες ώρες εκπαιδευτικών
ειδικοτήτων, τα οποία καλύφθηκαν σταδιακά. 

Το ολοήµερο πρόγραµµα λειτουργούσε έως τα τέλη Νοεµ-
βρίου για τις τάξεις από την Α’ έως και την Δ’ µέχρι τις 14.00’ ενώ
σήµερα στη σχολική µονάδα, το ολοήµερο πρόγραµµα λειτουρ-
γεί κανονικά για όλες τις τάξεις έως τις 16.15’. 

Αναφορικά µε τις προσλήψεις Ειδικής Αγωγής, γνωρίζετε ότι
φέτος υπήρξε ρεκόρ προσλήψεων, δηλαδή 50% περισσότερες
από πέρυσι. Στην περιοχή της ανατολικής Αττικής, έχουν προσ-
ληφθεί εικοσιπέντε δάσκαλοι και δύο νηπιαγωγοί για την παράλ-
ληλη στήριξη. Έχουν γίνει εβδοµήντα πέντε προσλήψεις

δασκάλων κλάδων και δεκαεννέα νηπιαγωγών. 
Επίσης, έχουν πραγµατοποιηθεί σε τρεις φάσεις προσλήψεις

ειδικοτήτων, οι οποίες είναι οι εξής: Δεκαπέντε καθηγητές Αγγλι-
κής, οκτώ Γερµανικής µειωµένου ωραρίου, τριάντα ένας καλλι-
τεχνικών µαθηµάτων, είκοσι τέσσερις Φυσικής Αγωγής, είκοσι
πέντε Μουσικής, είκοσι έξι Δραµατικής Τέχνης και Θεατρικών
Σπουδών και πέντε Πληροφορικής. 

Βεβαίως, αναγνωρίζω ότι υπάρχουν κενά σε ειδικότητες εκπαι-
δευτικών και στην περιοχή της ανατολικής Αττικής. Είναι προφα-
νές ότι είναι καλύτερη η κατάσταση από πέρυσι αλλά αυτό δεν
µας αφήνει να ησυχάσουµε. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε ήδη σχεδιάσει -το έχουµε ήδη
ανακοινώσει- ένα πρόγραµµα µαζικών προσλήψεων εκπαιδευτι-
κών από το 2016. Ο σχεδιασµός του Υπουργείου είναι στην τριε-
τία -αρχής γενοµένης το 2016- να έχουµε προσλήψεις είκοσι
χιλιάδων εκπαιδευτικών. Βρισκόµαστε στις αναγκαίες συνεννοή-
σεις, για να υπάρξει εξοικονόµηση χρηµάτων στο πλαίσιο του
Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Σταθερότητας.  

Επίσης, πρέπει να σας διαβεβαιώσω ότι και τα πλασµατικά
κενά, τα οποία υπάρχουν στο χώρο της εκπαίδευσης –διότι
υπάρχουν και τέτοια- θα αντιµετωπιστούν. Ήδη έχουµε αρχίσει
µια διαδικασία έγκαιρης µελέτης υπηρεσιακών µεταβολών,
ούτως ώστε τον Ιούνιο να ξέρουµε ποιες είναι οι µόνιµες οργα-
νικές θέσεις και ποιοι θα πάνε εκεί, χωρίς να γίνεται κατάχρηση
αποσπάσεων και άλλες καταστάσεις που γνωρίζετε και εσείς,
όπως όλοι µας, πάρα πολύ καλά. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι στην προσπάθειά µας να ανα-
συγκροτήσουµε τον χώρο της εκπαίδευσης και να του δώσουµε
µια δηµοκρατική κατεύθυνση και αποτελεσµατική εκπαιδευτική
λειτουργία, προχωρούµε και στην επιλογή νέων διευθυντών εκ-
παίδευσης, που ολοκληρώνεται στο τέλος του µήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ήδη
φτάσατε τα εξίµισι λεπτά. Έχετε χρόνο και στη δευτερολογία
σας. Έχετε τρίλεπτη παρέµβαση.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα πω µόνο αυτό και τίποτε άλλο. Αυτό γίνεται στη
βάση και της δηµοκρατικής συµµετοχής των εκπαιδευτικών αλλά
και στη βάση των λεγοµένων αξιοκρατικών κριτηρίων. Νοµίζω ότι
στη νέα εκπαιδευτική δοµή θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
µε τρόπο πολύ πιο ουσιαστικό και έγκαιρο προβλήµατα, αρχής
γενοµένης µάλιστα από ειδικά ζητήµατα που αναφέρατε και συγ-
κροτούνται στο χώρο της ανατολικής Αττικής, όπου καταρτί-
ζουµε ένα νέο σχέδιο ειδικής αντιµετώπισης των προβληµάτων.
Διότι η ανατολική Αττική στην ουσία είναι µια νέα περιφέρεια µε
πληθυσµιακή έκρηξη και µε έλλειψη υποδοµών, όπως αναφέ-
ρατε. 

Σε όλα αυτά θα υπάρχει απάντηση και σχεδιασµός το επόµενο
διάστηµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γκιόκα, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σε κάθε περίπτωση, ανε-

ξάρτητα από τις όποιες ενέργειες έγιναν στο µεσοδιάστηµα, στις
23 Δεκεµβρίου τα κενά ήταν αυτά που ανέφερα και στην πρωτο-
λογία µου, δηλαδή εκατόν σαράντα τέσσερις εκπαιδευτικοί στον
χώρο της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και το 50% των ολοήµε-
ρων σχολείων δεν λειτουργούσαν ως ολοήµερα. 

Αντίστοιχα προβλήµατα υπήρχαν στα σχολεία του αναµορφω-
µένου προγράµµατος στις 23 Δεκέµβρη. Αν αυτό εσείς τώρα το
θεωρείτε ότι ήταν άθλος της Κυβέρνησης, δηλαδή να φτάσουµε
23 Δεκέµβρη και να υπάρχουν τέτοια κενά σε σχολεία της ανα-
τολικής Αττικής, τότε δεν µπορώ να φανταστώ τι θα γινόταν αν
δεν υπήρχε και αυτός ο άθλος της Κυβέρνησης!

Το πρόβληµα, όµως, παραµένει.  Κενά συνεχίζουν να υπάρ-
χουν, ενώ σε ορισµένες περιπτώσεις έχουν επιδεινωθεί, γιατί
υπάρχουν ορισµένες εκπαιδευτικοί που πήραν άδειες εγκυµοσύ-
νης, όπως είχαν δικαίωµα και έπρεπε να πάρουν. Άρα, λοιπόν, τα
κενά παραµένουν. 

Λέω, επίσης, ότι σε ορισµένες περιπτώσεις φαινοµενικά δεν
υπάρχει κενό, γιατί κάποιος άλλος εκπαιδευτικός, κάποιος δά-
σκαλος αναγκάζεται να καλύψει το κενό από την έλλειψη ενός
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εκπαιδευτικού ειδικότητας. Και ενώ φαινοµενικά φαίνεται ότι δεν
υπάρχει κενό στο πρόγραµµα, στη λειτουργία του σχολείου,
στην πραγµατικότητα υπάρχει κενό. 

Το ερώτηµα, εποµένως, παραµένει: Τι θα κάνει η Κυβέρνηση,
για να λυθούν τα κενά και τι µέτρα θα πάρει µε µαζικούς διορι-
σµούς -δεν λύνεται διαφορετικά το πρόβληµα, ούτε µε ΕΣΠΑ,
ούτε µε τίποτε απ’ όλα αυτά- προκειµένου αυτό το πρόβληµα να
µην ξαναδηµιουργηθεί; Γιατί µε τα σηµερινά δεδοµένα –δεν θέ-
λουµε να γίνουµε µάντεις κακών- προβλέπουµε ότι από τη νέα
χρονιά το πρόβληµα θα είναι ακόµη πιο οξυµένο και εδώ θα εί-
µαστε για να το συζητήσουµε. Μακάρι, να πέσουµε έξω, αλλά µε
τα σηµερινά δεδοµένα και µε τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει
η Κυβέρνηση, µε τη δηµοσιονοµική πειθαρχία και µε τις περικο-
πές που πλήττουν το δηµόσιο σχολείο, όπως και µία σειρά από
άλλους τοµείς κοινωνικής πολιτικής, θεωρούµε ότι το πρόβληµα
αυτό θα επιστρέψει οξυµένο, πέρα από το γεγονός ότι ούτε σή-
µερα έχει λυθεί. 

Θεωρούµε, επίσης, ότι αυτή η κατάσταση, όπως είπα και πριν,
όχι µόνο υπονοµεύει την εκπαιδευτική διαδικασία, το δικαίωµα των
παιδιών στη µόρφωση, αλλά ουσιαστικά οδηγεί σε αναστάτωση
τη λειτουργία, τον προγραµµατισµό που κάνει µία οικογένεια. Και
εδώ µιλάµε για οικογένειες εργατικών λαϊκών οικογενειών. Ξέρετε
ότι στην περιοχή της ανατολικής Αττικής ουσιαστικά έχει διαµορ-
φωθεί ένα βιοµηχανικό κέντρο, µιλάµε για εργατικές λαϊκές οικο-
γένειες, που ουσιαστικά ασφυκτιούν σε µία τέτοια κατάσταση,
ελλείψεων, προβληµάτων σχολικής στέγης, µεταφοράς µαθητών,
πρόβληµα που επίσης είναι οξυµένο και τους εξωθεί, κύριε
Υπουργέ, σε άλλες καταστάσεις. 

Υπήρχαν πάρα πολλά παραδείγµατα τη χρονιά που πέρασε και
τώρα όπου οικογένειες αναγκάζονται στο όνοµα του να λειτουρ-
γεί το σχολείο όπως-όπως, να πουν «κάνουµε έναν έρανο, βά-
ζουµε το χέρι στην τσέπη για να καλύψουµε τα κενά του
σχολείου σε εκπαιδευτικούς, σε υλικοτεχνική υποδοµή» κ.λπ.. 

Βεβαίως, εµείς λέµε ότι χρειάζεται διεκδίκηση και δεν πρέπει
να υπάρχει συµβιβασµός µε αυτήν την κατάσταση. Όµως, εκεί
εξωθούνται σήµερα πάρα πολλές οικογένειες και υπάρχουν και
τέτοια παραδείγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή έγινε πολύς λόγος και για το άρθρο του κ. Τριαν-
ταφυλλίδη στην εφηµερίδα «ΑΥΓΗ», πρέπει να ξέρετε ότι πολλές
φορές δεν είναι απαραίτητο µία Κυβέρνηση να νοµοθετήσει κάτι
άµεσα. Όµως, αφήνεται µία κατάσταση να εξελίσσεται, αφή-
νουµε πράγµατα να εξελίσσονται και έρχεται µετά µία Κυβέρ-
νηση να νοµοθετήσει τετελεσµένα, ενώ ήδη σε πολλές
περιπτώσεις η κατάσταση στο δηµόσιο σχολείο είναι αυτή. 

Αυτές οι απόψεις του κ. Τριανταφυλλίδη θα µπορούσαν να
αγνοηθούν ως εξωπραγµατικές, αν δεν υπήρχε µία τέτοια κατά-
σταση και αν δεν διατυπώνονταν µάλιστα στο επίσηµο όργανο
του κόµµατος που είναι στην Κυβέρνηση και στο πλαίσιο ενός
διαλόγου για την παιδεία -προσχηµατικού λέµε εµείς, όπως προ-
σχηµατικός ήταν και ο διάλογος για το ασφαλιστικό και φαίνεται
µε την πρόταση που κατέθεσε η Κυβέρνηση- που έχει στόχο να
νοµιµοποιηθούν δεδοµένα και τετελεσµένα. 

Εµείς καλούµε τους γονείς να µην τρέφουν αυταπάτες. Η µόνη
επιλογή που µπορούν να κάνουν πραγµατικά, για να υπάρξει
λύση των προβληµάτων, είναι ο αγώνας, η διεκδίκηση, γιατί µε
τη σηµερινή κατάσταση των δεσµεύσεων που επιβάλλονται από
το µνηµόνιο, από µία οικονοµία που σήµερα βρίσκεται σε κρίση
και για να την ξεπεράσει πρέπει ακόµη περισσότερο να φορτώσει
µε βάρη τον εργαζόµενο λαό και τις εργατικές λαϊκές οικογέ-
νειες, θεωρούµε ότι τα προβλήµατα αυτά θα επιδεινωθούν. Γι’
αυτό χρειάζεται αγώνας, διεκδίκηση, για την άµεση επίλυση των
προβληµάτων και φυσικά για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης):  Ευχαριστούµε τον

κ. Γκιόκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι
χρειάζεται αγώνας, διεκδίκηση, µε σχέδιο όµως, όχι µε άναρθρες

κραυγές και όχι διαλύοντας την απόπειρα κοινωνικού και εθνικού
διαλόγου για την εκπαίδευση... 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Προσχηµατικού, είπαµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): …διότι δυστυχώς στελέχη του κόµµατός σας πρω-
τοστάτησαν στο να µαταιωθεί, να µην αρχίσει καν η πρώτη
δηµόσια ηµερίδα του κοινωνικού και εθνικού διαλόγου προχθές
στο Ίδρυµα Παστέρ. Εάν πιστεύετε ότι αυτή είναι η έννοια του
αγώνα, κάνετε λάθος. Αυτός δεν είναι αγώνας, δεν είναι διεκδί-
κηση. Το να µην κάνουµε διάλογο µε κριτική…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν είναι διάλογος αυτό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): …µε αντιπαραθέσεις, καµµία αντίρρηση, αλλά να
κάνουµε παρουσίαση προτάσεων και όχι γενικά να εκπέµπουµε
µια συνθηµατολογία και κατάρες. Εάν –λέω- δεν θα γίνουν όλα
αυτά, τότε αυτός δεν είναι αγώνας, είναι επαναστατική γυµνα-
στική. Σε εισαγωγικά και το «επαναστατική» και το «γυµναστική».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μπορεί να θεωρείτε προτάσεις αυτές
του κ. Τριανταφυλλίδη. Τέτοιες προτάσεις εµείς δεν έχουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Παρ’ όλα αυτά, όµως, περιµένουµε εµείς τις προ-
τάσεις του ΚΚΕ µέσα στην πραγµατικότητα που σήµερα υπάρχει,
µια σκληρή πραγµατικότητα την οποία δεν µπορούµε να µην λά-
βουµε υπ’ όψιν µας. Δεν πρέπει να υποταχθούµε, δεν πρέπει να
αµυνθούµε µόνο, πρέπει να έχουµε ένα σχέδιο ανάπτυξης του
σχολειού, του δηµοκρατικού, δηµόσιου, δωρεάν σχολείου. 

Αναγνωρίζω ότι αυτή η συζήτηση, αυτός ο δηµόσιος διάλογος,
όπου θα εµφανίσουµε προτάσεις και δεσµεύσεις συγκεκριµένες,
ίσως να ενοχλεί ορισµένους, αλλά είναι αναγκαίος, για να ξανα-
γίνει η εκπαίδευση αντικείµενο δηµόσιου κοινωνικού ενδιαφέρον-
τος και να ξεφύγει από τη µέγγενη των νεοφιλελεύθερων
δογµάτων της υποτιθέµενης οικονοµικής αποτελεσµατικότητας.

Αναφερθήκατε σε δύο άρθρα του συναδέλφου κ. Τριανταφυλ-
λίδη. Είναι προσωπικές του απόψεις που δεν απηχούν τον προ-
βληµατισµό του Υπουργείου και της Κυβέρνησης για το θέµα της
εκπαίδευσης. Το ότι δηµοσιεύτηκαν στην εφηµερίδα «ΑΥΓΗ»
αυτό δεν συνιστά κάποιο «επιβαρυντικό» στοιχείο. Αυτή είναι η
ελευθερία της διατύπωσης των απόψεων. Δεν είναι ένα κοµµα-
τικό όργανο οπωσδήποτε, είναι µία αριστερή εφηµερίδα γνώµης
η εφηµερίδα «ΑΥΓΗ». 

Θα είχε µεγάλο ενδιαφέρον να µαθαίναµε και τους προβληµα-
τισµούς στο δικό σας κόµµα, εάν υπάρχουν, για τα θέµατα της
εκπαίδευσης σε ένα δηµόσιο διάλογο. Δεν µπορεί να γίνεται ο
διάλογος κεκλεισµένων των θυρών για τέτοια ζητήµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Να γίνεται διάλογος, όµως, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων):  Λέω, στο κόµµα σας δεν αναπτύσσεται διάλογος
εσωτερικά γύρω από τα θέµατα της εκπαίδευσης; Αντί να µαθαί-
νουµε µία απόφαση, ας ακούσουµε όλες τις απόψεις, που ενδε-
χοµένως να υπάρχουν και σε εσάς. Αυτό σηµαίνει δηµοκρατικός
διάλογος και όχι διάλογος προσχηµατικός, σε πλαίσιο κοµµατικό
και µε κεκλεισµένες τις πόρτες.

Ο δικός µας διάλογος δεν είναι προσχηµατικός, δεν έχουµε
προειληµµένες αποφάσεις. Βήµα-βήµα προχωρούµε και θα
υπάρξει σίγουρα αποτελεσµατική απάντηση, όσο µπορούµε, µε
ένα σχέδιο εκπαιδευτικής δηµοκρατικής µεταρρύθµισης, µε
στόχο να υπάρξει δεκατετράχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση στη
χώρα µας, συµπεριλαµβανοµένου και του ολοήµερου σχολείου
παντού. Τέτοια βήµατα θα τα δείτε, θα γίνουν από τον Σεπτέµ-
βριο, µε ένα πρόγραµµα µαζικών –το τονίζουµε- διορισµών. 

Συνεπώς, µέσα στις δύσκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες θα
δείτε ότι µία Κυβέρνηση της Αριστεράς θέτει το θέµα της ανα-
συγκρότησης του κοινωνικού κράτους µε καρδιά την εκπαίδευση
και την υγεία σε προτεραιότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
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τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, εί-
κοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί- εκπαιδευτι-
κοί από το 134ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης ερώτη-
σης. Είναι η πρώτη µε αριθµό 359/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Σιµορέλη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου, ώστε
τα ασφαλιστικά ταµεία να αναζητούν τις αχρεωστήτως καταβλη-
θείσες παροχές µε δίκαιο τρόπο.

Κύριε Σιµορέλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.            
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που βρήκατε τον χρόνο να απαν-

τήσετε στην ερώτησή µου. 
Ένα τεράστιο κοινωνικό και οικονοµικό ζήτηµα που έχει ανα-

κύψει και έχει πάρει ιδιαίτερη έκταση τον τελευταίο καιρό στο
Νοµό Τρικάλων -αλλά φαντάζοµαι και στις άλλες πόλεις της Ελ-
λάδας- είναι η αναζήτηση των αχρεωστήτως καταβληθεισών πα-
ροχών από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς. 

Έχουµε γίνει δέκτες φαινοµένων όπου το ΙΚΑ ζητά από τους
ασφαλισµένους - συνταξιούχους να επιστρέψουν ποσά χιλιάδων
ευρώ που τους κατέβαλε χωρίς να τα δικαιούνται τα προηγού-
µενα χρόνια από εσφαλµένο υπολογισµό ή ελλιπή έλεγχο.

Όπως είναι γνωστό, σύµφωνα µε τον βασικό κανονισµό του
ΙΚΑ κάθε παροχή που καταβλήθηκε αχρεώστητα, επιστρέφεται
εντόκως. 

Επίσης, από τις βασικές αρχές του δικαίου κοινωνικής ασφά-
λισης και την αρχή της χρηστής διοίκησης ισχύει ότι η αναζήτηση
από ασφαλιστικό οργανισµό περιοδικών παροχών µετά την πά-
ροδο εύλογου χρόνου –πενταετία- από την είσπραξή τους, αν οι
παροχές έχουν καταβληθεί χωρίς να οφείλονται από τον ασφα-
λιστικό οργανισµό, επιτρέπεται µόνον εφόσον κριθεί ότι αυτός
που έχει εισπράξει τα αναζητούµενα ποσά τελούσε κατά την εί-
σπραξή τους σε δόλο έναντι του οργανισµού. Μάλιστα, αν η ανα-
ζήτηση στρέφεται κατά προσώπου διαφορετικού από εκείνου
που εισέπραττε το ποσό –κληρονόµοι-, ο δόλος πρέπει να συν-
τρέχει και στο πρόσωπο αυτού. 

Επιπλέον, όπως είχα επισηµάνει παλαιότερα σε ερώτηση στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, βλέπουµε τις αρµόδιες
υπηρεσίες του ΙΚΑ να ενηµερώνουν µεγάλο αριθµό συνταξιού-
χων και κληρονόµων ασφαλισµένων, οι οποίοι καλούνται να πλη-
ρώσουν µεγάλα χρηµατικά ποσά για παροχές που έλαβαν χωρίς
οι ίδιοι να γνωρίζουν ότι τις λάµβαναν παράνοµα. 

Δεδοµένου ότι υπάρχουν κληρονόµοι ατόµων οι οποίοι λάµβα-
ναν κύρια σύνταξη του ΟΓΑ, που όταν έµαθαν ότι παίρνουν πα-
ράνοµα παροχές θέλησαν να τις επιστρέψουν αλλά αδυνατούν,
διότι η παραγραφή χρεών βρίσκεται στην εικοσαετία και αντιµε-
τωπίζουν προσαύξηση της τάξης του 35%.Δεδοµένου ότι µε-
γάλη ευθύνη έχει η αδυναµία του ασφαλιστικού συστήµατος να
εντοπίσει και να ενηµερώνει εγκαίρως τους πολίτες για τέτοια
ζητήµατα. Δεδοµένου ότι αντίκειται στην αρχή της χρηστής διοί-
κησης η αναζήτηση περιοδικών ασφαλιστικών εισφορών µετά
την πάροδο εύλογου χρόνου από την είσπραξή τους, ερωτάται
ο κύριος Υπουργός: Τι νοµοθετικές πρωτοβουλίες θα εφαρµόσει,
ώστε τα ασφαλιστικά ταµεία να αναζητούν τις αχρεωστήτως κα-
ταβληθείσες παροχές µε δίκαιο τρόπο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στην επίκαιρη ερώ-
τηση του κ. Σιµορέλη θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Πετρόπουλος. 

Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Σιµορέλη, από το έτος 1951 προβλέπεται µε το ν. 1846
αυτή η διαδικασία είσπραξης αχρεωστήτως καταβληθεισών πα-
ροχών, δηλαδή παροχές που καταβλήθηκαν χωρίς να οφείλονται
σε εκείνους που τα εισέπραξαν. Δεν ήταν η διάταξη αυτή και, βε-
βαίως, αφορά ποσά που πήρε κάποιος και πλούτισε χωρίς να το
δικαιούται. Αυτή είναι η έννοια του «αχρεωστήτως». Και νοµίζω

ότι όπως σε κάθε περίπτωση θα πρέπει όποιος πλούτισε να επι-
στρέφει τον παράνοµο πλουτισµό του, αυτό θα πρέπει να συµ-
βαίνει και εδώ. 

Γίνεται µία διάκριση σε αυτόν που καλοπίστως απέκτησε αυτόν
τον πλουτισµό και σε αυτόν που µε δόλο ενήργησε. Και αυτή η
διάκριση σχετίζεται µε την τοκοφορία της υποχρέωσης να επι-
τρέψει τα χρήµατα αυτά. Αυτός που καλοπίστως έλαβε τα χρή-
µατα από δικό του σφάλµα, από δική του παράλειψη έχει έντοκη
υποχρέωση από την ηµέρα που αναζητείται αυτό το ποσό. Μάλι-
στα, µε εγκύκλιο του ΙΚΑ γίνεται σαφές ότι από την ηµέρα που
ειδοποιείται να επιστρέψει τα ποσά, αρχίζει να τρέχει ο τόκος, ο
οποίος είναι 5% ετησίως επί του ποσού που έχει εισπράξει χωρίς
να δικαιούται.

Νοµίζω ότι δεν µπορούµε αυτό δικαιολογηµένα να το εξαιρέ-
σουµε από τις υποχρεώσεις εκείνου που έγινε πλουσιότερος
χωρίς να το δικαιούται, γιατί βλάπτει την κοινωνική ασφάλιση και
τον κοινό σκοπό. Πρέπει στη βάση των δικαιωµάτων να λαµβά-
νονται οι παροχές και όχι κάποιος να αποκτά περισσότερα δι-
καιώµατα από άλλους ασφαλισµένους. 

Ειδικά για τον ΟΓΑ προβλέπεται ότι εάν έχουν ληφθεί παροχές
που δεν δικαιούται κάποιος και υπερβαίνουν το ποσό των δώ-
δεκα συντάξεων, το ποσό αυτό πρέπει να το επιστρέψει κατά το
µέσο που υπερβαίνει τις δώδεκα συντάξεις και µετά απ’ αυτό, θα
παρακρατείται το ήµισυ της σύνταξης µέχρι να εξοφληθεί το
ποσό αυτό. Συµβαίνει συνήθως ασφαλισµένοι οι οποίοι παίρνουν
βασική σύνταξη από τον ΟΓΑ, να παίρνουν και άλλη σύνταξη. Και
προβλέπεται από το νόµο ότι µόνο εάν δεν παίρνει άλλη σύνταξη
παίρνει τη βασική ο αγρότης. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις όποιος παίρνει δύο συντάξεις, κακώς
παίρνει αυτήν που καταβάλλει ο ΟΓΑ. Σε αυτές τις περιπτώσεις
η παρακράτηση πρέπει να γίνεται από τη σύνταξη που παίρνει
από άλλο φορέα κατά το 1/5. Βεβαίως, οι κληρονόµοι υποχρεώ-
νονται να δώσουν ό,τι εισέπραξαν από τον αποκτώντα παρανό-
µως κληρονοµούµενο τα ποσά αυτά. Αυτό συµβαίνει για το ΙΚΑ.
Έτσι είναι, µε τη διαφορά ότι ειδικά για τον ΟΓΑ ο κληρονόµος
απαλλάσσεται των υποχρεώσεων που έχει ο κληρονοµούµενος,
ανεξαρτήτως αν ήταν καλοπίστως ή κακοπίστως ωφεληµένος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Σιµορέλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω το

εξής: Εδώ δεν µιλάµε για ανθρώπους που έχουν πλουτίσει. Μι-
λάµε για ανθρώπους που έχουν χαµηλό εισόδηµα, µιλάµε για αν-
θρώπους που δεν είχαν δόλο και µιλάµε για πράγµατα τα οποία
έγιναν από εσφαλµένο υπολογισµό του ασφαλιστικού ταµείου.
Και πάµε εµείς τώρα και τους ζητάµε, σε ανθρώπους που έχουν
χαµηλό εισόδηµα και δεν είχαν δόλο, 35% προσαύξηση και ποσά
και γυρίζουµε πίσω χρόνια, µία εικοσαετία τουλάχιστον. 

Η πληροφόρηση που έχω είναι η εξής: Το 1996 έγινε παρα-
γραφή όλων αυτών και εµείς τώρα γυρνάµε είκοσι χρόνια πίσω
και πάµε στο 2002. Αυτό νοµίζω ότι µπορούµε να το υπερβούµε
και αν δεν απατώµαι είναι και παράνοµο.

Άρα, η παράκλησή µου είναι η εξής: Πρέπει να δούµε το θέµα
µε µεγάλη κατανόηση. Δεν µιλάµε για ανθρώπους που έχουν
πλουτίσει, όπως είπατε, µιλάµε για ανθρώπους µε χαµηλό εισό-
δηµα, χωρίς δόλο και ειδικά για τους κληρονόµους, οι οποίοι
µετά από δέκα χρόνια ερχόµαστε να τους ζητάµε κάποια ποσά
όπου αυτοί, λόγω του χαµηλού εισοδήµατος, αδυνατούν να πλη-
ρώσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Σιµορέλη.

Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Σιµο-
ρέλη, ο πλουτισµός είναι νοµική έννοια. Δεν εννοώ σε καµµία
περίπτωση ότι έγινε κάποιος πλούσιος. Είναι µία νοµική έννοια
και προβλέπεται στις σχετικές διατάξεις αυτός ο χαρακτηρισµός. 

Όσον αφορά την παραγραφή της εικοσαετίας, υπάρχει και
αυτή στο νόµο. Δεν είναι κάτι που γίνεται χωρίς να προβλέπεται
από το νόµο και µάλιστα η εικοσαετής παραγραφή αρχίζει να
υπολογίζεται από την τελευταία καταβολή µιας δόσης που κατα-
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βαλλόταν. Εποµένως, ως προς αυτό που έχει µία γενική ισχύ δεν
µπορούµε να κάνουµε µία άλλη παρέµβαση.

Βεβαίως, αν πρόκειται για σφάλµατα των υπηρεσιών, πάλι κά-
ποιος αποκτά κάτι που δεν δικαιούταν, η προσέγγιση όµως αυτής
της περίπτωσης, αν συµβαίνει, νοµίζω ότι µπορεί να γίνει από τις
αρµόδιες τοπικές διοικητικές επιτροπές του ΙΚΑ ή το αρµόδιο
όργανο ενστάσεων που υπάρχει στον ΟΓΑ, ώστε να κριθούν
αυτές οι περιπτώσεις, διότι κανείς δεν υποχρεούται στα αδύνατα
και πολύ περισσότερο αν υπάρχει µία υπαίτια συµπεριφορά από
τη δηµόσια διοίκηση, οφείλει να συµµορφώνεται κατά το µέτρο
της δικής του ευθύνης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Έχουµε πολλά τέτοια παραδείγµατα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Υπάρχουν
εποµένως τέτοιες περιπτώσεις πραγµατικά και γίνονται µε ενστά-
σεις. Τις βλέπουν τα αρµόδια όργανα, στα οποία συµµετέχουν
και εκπρόσωποι των φορέων, εκπρόσωποι των ίδιων των ενδια-
φεροµένων και κατά κανόνα µε ιδιαίτερη επιείκεια αντιµετωπί-
ζονται πάντα οι ενστάσεις των ασφαλισµένων από τα όργανα των
τοπικών διοικητικών επιτροπών και των οργάνων ενστάσεων του
ΙΚΑ.

Όσον αφορά την πολιτική του Υπουργείου, δώσαµε δείγµα
γραφής –και εγώ προσωπικά- προσφάτως, πριν λίγες εβδοµά-
δες, όταν έλυσα ένα πρόβληµα που ταλάνιζε τις µητέρες ανήλι-
κων παιδιών που εργάζονταν στην Εµπορική Τράπεζα και
προέρχονταν από το ταµείο της Εµπορικής Τράπεζας, οι οποίες
διώκονταν µε την αναζήτηση πολλών χιλιάδων ευρώ και έπαυσε
αυτό να συµβαίνει. Ήταν µεγάλο πρόβληµα που ταλάνιζε πάνω
από έξι χρόνια τις ασφαλισµένες αυτής της κατηγορίας και λύ-
θηκε. Διότι δικαιούταν να πάρουν αυτήν τη σύνταξη, αλλά τη λάµ-
βαναν από αναρµόδιο φορέα και ο άλλος αρµόδιος φορέας
καταδίωκε µε εισπρακτικά µέσα και αναγκαστική εκτέλεση τις γυ-
ναίκες αυτές, ενώ όφειλε η διοίκηση να λύσει το πρόβληµα.

Εµείς το λύνουµε το πρόβληµα µε αυτόν τον τρόπο. Θεωρούµε
τη διοίκηση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης ως υπόχρεων
από κοινού για την απόδοση των δικαιωµάτων από τους ασφαλι-
σµένους και όπου υπάρχουν τέτοια προβλήµατα τα επιλύουµε. 

Αν υπάρχουν τέτοια προβλήµατα, να είστε βέβαιος ότι θα µε-
ριµνήσουµε να επιλυθούν και να µην υπάρχουν, όπως δηλαδή να
επιβαρύνονται οι ασφαλισµένοι όταν οι ίδιοι δεν ευθύνονται γι’
αυτό που έχει συµβεί. Αν συµβαίνει κάτι τέτοιο, να είστε βέβαιος
ότι το Υπουργείο µας θα το αντιµετωπίσει. Στο πλαίσιο της ασφα-
λιστικής µεταρρύθµισης που κάνουµε έχουµε προβλέψει διατά-
ξεις µιας τέτοιας λειτουργίας του ενιαίου φορέα κοινωνικής
ασφάλισης, που καθιστά ακόµα πιο σηµαντικές τις εξυπηρετή-
σεις των ασφαλισµένων µε ένα δίκαιο και άµεσο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε

µου να διαβάσω κάποιες από τις ερωτήσεις, οι οποίες δεν πρό-
κειται να συζητηθούν.

Η τέταρτη µε αριθµό 364/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τις
µετεγγραφές των φοιτητών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού.

Η έκτη µε αριθµό 356/8-1-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την κύρωση του Πρωτοκόλλου της Σύµβασης Πλαίσιο του Παγ-
κόσµιου Οργανισµού Υγείας (ΠΟΥ) για τον έλεγχο του καπνού,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού.

Η έβδοµη µε αριθµό 355/7-1-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων
κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ενερ-
γοποίηση µονάδας εσωτερικού ελέγχου του Υπουργείου Υγείας
και τα κριτήρια επιλογής Διοικητών-Υποδιοικητών των νοσοκο-
µείων από την επιτροπή αξιολόγησης, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 358/8-1-
2016 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λα-
κωνίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
απλούστευση των διαδικασιών πρόσληψης και έκδοσης εργοσή-
µου που αφορούν στην απασχόληση των εργατών γης.

Κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Κύριε Υπουργέ, µας απασχολεί πολλά χρόνια το θέµα των ερ-

γατών γης και µάλιστα των εργατών οι οποίοι δεν έχουν και τα
νόµιµα έγγραφα που θα µπορούσε κάποιος να χρησιµοποιήσει
σήµερα µέσα από τις διαδικασίες της δηµόσιας διοίκησης, για
να µπορέσει να απασχοληθεί στους αγροτικούς νοµούς της Ελ-
λάδος. 

Μας είχε απασχολήσει παλαιά -και µε τον κ. Κουτσούκο, όταν
ήταν Υφυπουργός Εργασίας αλλά και µε πολλούς άλλους
Υπουργούς τα προηγούµενα χρόνια- για να βρούµε τη χρυσή
τοµή. Να βοηθήσουµε, όσο µπορούσαµε δηλαδή, και τους εργο-
δότες, δηλαδή τους αγρότες που είχαν ανάγκη από εργατικά
χέρια, αλλά και αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι έρχονται εδώ
να βρουν µια εργασία, αλλά λόγω του ότι η δηµόσια διοίκηση δεν
έχει τα επαρκή έγγραφα, µπαίνουν ενδιάµεσα άλλες ασφαλιστι-
κές δικλίδες από τα άλλα Υπουργεία και δηµιουργείται ένα πραγ-
µατικό χάος στην όλη διαδικασία εξεύρεσης εργασίας και
έκδοσης εργοσήµου γι’ αυτούς τους ανθρώπους.

Αυτή η εποχή στη Λακωνία ξέρετε ότι είναι περίοδος της συλ-
λογής πορτοκαλιών και ελιάς. Άρα, έχουµε ανάγκη τα εργατικά
χέρια. Ο καιρός, δόξα τω Θεώ, φέτος ήταν καλύτερος από τα
προηγούµενα χρόνια, αλλά παρουσιάζει κάποιες διακυµάνσεις.
Ενώ, λοιπόν, ο εργοδότης πηγαίνει και βγάζει το εργόσηµο στο
όνοµα του Γρηγοράκου, την επόµενη µέρα αυτός δεν έρχεται
στη δουλειά και όπως καταλαβαίνετε δηµιουργείται µια τεράστια
ουρά και µια τεράστια καθυστέρηση, ως προς την έκδοση εργο-
σήµου σε συγκεκριµένα άτοµα.

Τα προηγούµενα χρόνια είχα εκφράσει την άποψή µου και
τώρα θα την εκφράσω και σε σας. Θα πρέπει αυτό το θέµα της
µεγάλης γραφειοκρατίας που αντιµετωπίζουµε ως προς την έκ-
δοση εργοσήµων σε συγκεκριµένα άτοµα που δεν έχουν τα νό-
µιµα χαρτιά από τις χώρες που προέρχονται -συνήθως είναι οι
χώρες του Πακιστάν και του Μπαγκλαντές και µας έχει απασχο-
λήσει και παλαιά- να το απλουστεύσουµε από πλευράς της Κυ-
βέρνησης και έχω πρόταση που θα σας κάνω στη δευτερολογία
µου, ούτως ώστε να µπορέσουν και οι εργοδότες, αλλά και οι ερ-
γαζόµενοι να απολαµβάνουν και τους κόπους τους, δηλαδή και
των χρηµάτων που πρέπει να παίρνουν, αλλά και των ασφαλιστι-
κών τους δικαιωµάτων. 

Περιµένω τη δική σας απάντηση στην ερώτηση που σας έχω
κάνει και θα σας πω και την πρότασή µου στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γρηγοράκο.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Πετρόπουλος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Γρηγοράκο, πιστεύω πως η συµβολή σας θα είναι ση-
µαντική και θετική και θα την ακούσω. Διότι είναι και στη δική µας
σκέψη να βρούµε λύση σε αυτό το θέµα.

Όσον αφορά στη δική µας αρµοδιότητα, δεν θα πρέπει να επι-
τρέπεται η εργασία κανενός να µην είναι προστατευµένη. Σ’ αυ-
τούς δεν πρέπει να µην συµπεριλαµβάνονται κι εκείνοι που
βρίσκονται σ’ αυτήν τη µοίρα, δηλαδή να είναι χωρίς νόµιµα έγ-
γραφα σε µία χώρα που δεν ήταν ευχή τους, όταν γεννήθηκαν,
να βρίσκονται. Στον τόπο τους θα ήθελαν να είναι. Πρέπει να το
δούµε µε ευαισθησία και γι’ αυτούς, αλλά και µ’ έναν τρόπο που
προστατεύει πραγµατικά την παραγωγική διαδικασία να βρούµε
µία λύση στο πρόβληµα αυτό. 

Έχουµε εκτιµήσει ότι πράγµατι έχουµε περίπου τριακόσιες χι-
λιάδες άτοµα, που απασχολούνται στις αγροτικές καλλιέργειες.
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Αν δούµε και τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, αυτός ο αριθµός
είναι πολύ µεγαλύτερος. Έχουµε στη χώρα µας γύρω στους πεν-
τακόσιους χιλιάδες νόµιµα απασχολούµενους µετανάστες και
υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι, που εργάζεται µ’ αυτόν τον τρόπο
που δεν ευνοεί τη νοµιµότητα στην παραγωγική διαδικασία. Δεν
µπορεί να γίνεται αυτό το πράγµα µε τον τρόπο που εξακολουθεί
να γίνεται τόσα χρόνια. 

Με την αφορµή της ασφαλιστικής µεταρρύθµισης στην οποία
προχωράµε -και πιστεύω ότι και µε τη δική σας υποστήριξη θα
πετύχουµε- εµείς έχουµε αναζητήσει λύσεις για το θέµα του ερ-
γοσήµου ώστε να γίνεται µ’ έναν τρόπο πιο άµεσο, ώστε να απο-
φεύγεται αυτό το πρόβληµα που λέτε. 

Συµβαίνει πραγµατικά να βγάζει κάποιος εργόσηµο και να µην
χρησιµοποιείται διότι έπιασε καταιγίδα, λόγω καιρικών συνθηκών
που ήταν απρόβλεπτες. Νοµίζω ότι θα λύσουµε αυτό το πρό-
βληµα µε τις δυνατότητες που παρέχει η τεχνολογία, ώστε να εκ-
δίδεται το εργόσηµο αυθηµερόν κατά την έναρξη της
απασχόλησης ή την προηγουµένη. Ξέρουµε πλέον ότι υπάρχουν
τα τεχνικά µέσα, ώστε ο αγρότης να ξέρει αν την επόµενη µέρα
θα βρέξει, άρα δεν νοµίζω ότι είναι απρόβλεπτο πλέον, µε τις δυ-
νατότητες που δίνει η µετεωρολογική πρόβλεψη, το να ξέρει κά-
ποιος ότι την επόµενη µέρα θα έχει καλές καιρικές συνθήκες. Θα
βρούµε, λοιπόν, έναν πιο άµεσο τρόπο.

Πρέπει να πω και κάτι που πρέπει να ακούσουν οι αγρότες µας.
Βλέπουµε και σχεδιάζουµε τη λύση τού να εκπίπτει το εργόσηµο
από τα έσοδά του, για να µπορέσει πραγµατικά και ο ίδιος να
έχει ένα κίνητρο, να είναι νόµιµος απέναντι στην απασχόληση,
διότι ξέρετε ότι αυτή η απασχόληση, όταν γίνεται µε τον τρόπο
που γίνεται, βλάπτει τον τρόπο αµοιβής και των Ελλήνων εργα-
ζοµένων. Αλλά και οι Έλληνες εργαζόµενοι πρέπει να είναι ασφα-
λισµένοι. Οι Έλληνες εργαζόµενοι στις αγροτικές καλλιέργειες,
οι εργάτες γης, πρέπει κι αυτοί να είναι ασφαλισµένοι. Δεν είναι
ασφαλισµένοι για τον ίδιο λόγο που δεν είναι και οι άλλοι. Και
µόνο το ότι κάποιος πρέπει να είναι ασφαλισµένος, οπωσδήποτε
είναι ένας λόγος για µας να βρούµε λύσεις. 

Κύριε Γρηγοράκο, περιµένω τη δική σας πρόταση.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας καταθέσω

αυτά τα έγγραφα που έχω. Θέλω να σας πω ότι ως προς τη διευ-
κόλυνση της διαδικασίας, θα µπορούσαµε να έχουµε ένα εργό-
σηµο, χωρίς να είναι συγκεκριµένου ασφαλιστικού οργανισµού.
Δεν χρειάζεται, δηλαδή, να βγάζουµε για το ΙΚΑ, να βγάζουµε για
τον ΟΓΑ, να βγάζουµε για τον ΟΑΕ. Γιατί να το κάνουµε αυτό; Θα
είχαµε ένα εργόσηµο για όλους τους εργάτες, το οποίο θα µπο-
ρούσαµε να χρησιµοποιήσουµε κατά το δοκούν και εµείς και
αυτοί. Εµείς είµαστε το κράτος, εµείς θα κάνουµε την είσπραξη.
Το τι θα κάνουµε µετά µε τα ασφαλιστικά ταµεία είναι θέµα δικό
µας, της Κυβέρνησης, της πολιτείας. 

Άρα, λοιπόν, εγώ έχω να σας προτείνω κάτι. Στο παρελθόν εί-
χατε κι εσείς πει ότι θα λύνατε το θέµα αν γινόσασταν κυβέρ-
νηση. Είχε γίνει επί κ. Κουτσούκου που είχε πει ότι κάθε
παραγωγός-εργοδότης θα δήλωνε στην Αστυνοµία τους εργα-
ζόµενους, που δεν θα είχαν τα απαραίτητα έγγραφα. Εκεί κολ-
λάµε τώρα. Η Αστυνοµία θα εξέδιδε µία προσωρινή άδεια
παραµονής, θα τελείωνε η εκάστοτε περίοδος, δηλαδή ή για τη
συλλογή της ελιάς ή για τη συλλογή του πορτοκαλιού ή για τη
συλλογή των ροδακίνων στην Ηµαθία ή άλλων αγροτικών προ-
ϊόντων και µετά θα µπορούσαν να πληρωθούν από ένα συγκεκρι-
µένο εργόσηµο. Δεν προχώρησε τότε αυτή η πρόταση. 

Εµείς περιµένουµε από τη νέα Κυβέρνηση να λύσει το θέµα
και πιστεύω ότι µία πεντάµηνη άδεια παραµονής για να εργα-
στούν σε συγκεκριµένη περιοχή αυτοί οι µη νόµιµοι µετανάστες,
θα έλυνε το θέµα, αλλά το θέµα θα το λύσει µια για πάντα, κύριε
Υπουργέ, το ένα εργόσηµο. Παίρνει το εργόσηµο ο εργοδότης
και είναι ένα, χωρίς να είναι συγκεκριµένο το σε ποιο ταµείο θα
πάει αυτό.

Παίρνουµε το εργόσηµο, έχει πληρώσει τις ασφαλιστικές ει-
σφορές και όλα είναι καλά. Αυτή η ιστορία άλλο εργόσηµο για

το ένα, άλλο εργόσηµο για το άλλο, άλλο για το παράλλο µας
µπλέκει όλους, και τους ίδιους και εµάς. 

Περιµένω την απάντησή σας. Πιστεύω ότι θα δώσετε λύση σε
αυτό το θέµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Γρηγοράκο. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Πετρόπουλος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκτός διαδικασίας, για

να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό, µου δίνετε τον λόγο για µισό
λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μανιάτη, ξέ-
ρετε ότι δεν προβλέπεται. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, ευχαρίστως να δεχτώ του κ. Μανιάτη την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
τώρα, θα ανατρέψουµε εντελώς τις διαδικασίες; Είστε παλιός
στο Κοινοβούλιο, γνωρίζετε τη διαδικασία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το αντιλαµβάνοµαι πλήρως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µπορούσατε να

κάνετε µια συνεργασία µε τον συνάδελφο κ. Γρηγοράκο και να
του πείτε ενδεχοµένως αυτό που θα θέλατε εσείς να πείτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επειδή το ίδιο θέµα αντιµετωπίζει και
η Αργολίδα, να βοηθήσω τον Υπουργό εις επίρρωσιν αυτών που
ελπίζω ότι θα πει και να δηλώσω ότι ακριβώς ανάλογες προτά-
σεις έχουν κατατεθεί και από την Αργολίδα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα νοµίζω ότι
πάντα τα ερωτήµατα µπορεί να έχουν µια τοπική ιδιαιτερότητα
αλλά, αν θέλετε, το συγκεκριµένο ερώτηµα του κ. Γρηγοράκου
αφορά όλη την επικράτεια. Δεν αφορά µόνο τη Λακωνία ή την
Αργολίδα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Διευκολύνει πάντως, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ. Ανάλογη πρόταση έχει κατατεθεί και από την Αρ-
γολίδα και στηρίζουµε απολύτως τέτοιες προτάσεις όπως του
συναδέλφου κ. Γρηγοράκου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πετρόπουλε,
έχετε τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Επειδή ο κ.
Μανιάτης είναι και Βουλευτής της Αργολίδας, δέχοµαι το δικαιο-
λογηµένο ενδιαφέρον του. Πρέπει να είναι όλων µας κοινό το εν-
διαφέρον. 

Η χώρας µας έχει µια αγροτική παραγωγή που πρέπει να υπο-
στηρίξουµε όλοι µας. Αυτός ο τρόπος υπολογισµού του εργοσή-
µου θα υποστηρίξει την αγροτική παραγωγή. Και πρέπει µε την
ευκαιρία αυτή να πω ότι η µεταρρύθµιση που επιδιώκουµε να πε-
τύχουµε βοηθάει ιδιαίτερα την αγροτιά και ως προς το κοµµάτι
αυτό της απασχόλησης, µε ένα εργόσηµο το οποίο θα εκπίπτει.
Ένα θα είναι το εργόσηµο γιατί ένας θα είναι ο ενιαίος φορέας
κοινωνικής ασφάλισης. Εποµένως, αυτή η πολλαπλότητα δεν θα
υπάρχει. Και να τα αγαθά της ενοποίησης των φορέων που είναι
πάρα πολύ καλά και στη λειτουργικότητα του συστήµατος, αλλά
και στις αποδόσεις των οφελών και στις εισφορές και στην εξυ-
πηρέτηση των ασφαλισµένων. Ασφαλώς θα είναι ένα. 

Οι τρόποι είσπραξης θα είναι σύγχρονοι και δεν θα είναι κα-
θόλου προβληµατική αυτή η σχέση για να µην κρύβεται –γιατί
µέχρι τώρα συνέβαιναν και τέτοια- κάτω από ένα εργόσηµο η
απασχόληση πολλών. Υπάρχει και αυτό το πρόβληµα. Με ένα ερ-
γόσηµο δούλευαν καµµιά πενηνταριά και πουλιόταν «στη
µαύρη». Αυτά θα εκλείψουν, γιατί το εργόσηµο είχε πάρα πολλά
προβλήµατα στη λειτουργία του και αντί να οδηγεί στην εί-
σπραξη εσόδων, οδηγούσε και στην απώλεια εσόδων. 

Βεβαίως, για εµάς η εργασία που παρέχεται από κάποιον, κατά
τις αρχές άλλωστε που ισχύουν και στο δικαστικό µας σύστηµα,
δεν δικαιολογούν να µην αµείβεται όταν δουλεύει νοµίµως. Πρέ-
πει να αµείβεται. Αφού, λοιπόν, πρέπει να αµείβεται νοµίµως, το

4384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κοµµάτι αυτό και της ασφαλιστικής εισφοράς πρέπει να απονέ-
µεται. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Είναι και το εργόσηµο του Έλληνα
εργαζόµενου. Έχουµε τεράστια απώλεια εσόδων από τους Έλ-
ληνες που δουλεύουν και δεν έχουν κλήρο ή έχουν κλήρο και
συµπληρώνουν το εισόδηµά τους µε απασχόληση στο κτήµα του
συναδέλφου, του διπλανού αγρότη και οι οποίοι δεν παίρνουν
και αυτοί εισφορά, δεν παίρνουν ασφαλιστικό ηµεροµίσθιο. 

Και αυτό το πρόβληµα πρέπει να λυθεί. Υπάρχει σοβαρός
λόγος να το δούµε. Περίπου ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες
αγρότες είναι αυτοί που θα καταβάλουν εισφορές σε µία χαµηλή
κλίµακα. Παρά τα όσα λέγονται, δεν θα υπάρχει µεγάλη επιβά-
ρυνση των αγροτών, δηλαδή δεν θα συµβεί να έχουµε µία δή-
µευση της αγροτικής περιουσίας µε την ασφαλιστική
µεταρρύθµιση. Μόνο τεσσεράµισι χιλιάδες αγρότες θα έχουν µια
επιβάρυνση άνω του 13%, σε σχέση µε ό,τι καταβάλουν σήµερα. 

Και µάλιστα, προχωράµε σε λύσεις τέτοιες στα πλαίσια της
ασφαλιστικής µεταρρύθµισης, όπου µαζί µε το εργόσηµο που θα
απαλλάσσεται κατά το µέρος της καταβολής του µε κατάσταση
που θα στέλνει ο ενιαίος φορέας κοινωνικής ασφάλισης για τις
δαπάνες που κατέβαλε ο αγρότης στο εργόσηµο, θα έχει και µεί-
ωση των εµφανιζόµενων εσόδων του. Με την κατανοµή που θα
γίνεται µε έναν τρόπο πάρα πολύ αποτελεσµατικό και στην αγρο-
τική οικογένεια -σύζυγο και παιδιά- θα δείτε ότι θα είναι ένα σύ-
στηµα το οποίο θα προωθεί την απασχόληση των αγροτών και
θα τους ενισχύει σε µια κατεύθυνση ύπαρξης µίας εθνικής σύν-
ταξης για όλους. 

Πρέπει να πω κάτι που αγνοούν οι αγρότες. Το 2026 παύει η
καταβολή του υπολοίπου που αποµένει για την βασική σύνταξη,
η οποία, όπως ξέρετε, από το 2002 µειώνεται κατά 4% κάθε έτος. 

Άρα, βασική σύνταξη δεν υπάρχει για τους αγρότες. Οι αγρό-
τες δεν προβλεπόταν ούτε στον προηγούµενο νόµο -ο οποίος
δεν εφαρµόστηκε ποτέ- να παίρνουν βασική σύνταξη 360 ευρώ.
Θα παίρνουν όλοι και πρέπει όλοι να υποστηρίξουµε αυτήν την
προσπάθεια και για το εργόσηµο και για τη συνολική αντιµετώ-
πιση της ασφάλισης των αγροτών, όπως εµείς προωθούµε -και
µε τις δικές σας παρατηρήσεις, βεβαίως, θα δούµε πόσο καλύ-
τερα µπορούµε να τα κάνουµε αυτά- για ένα εθνικό σύστηµα κοι-
νωνικής ασφάλισης χωρίς εξαιρέσεις για κανέναν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Γρηγοράκο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Εισερχόµεθα στη δεύτερη µε αριθµό 361/11-1-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Νικήτα Κακλα-
µάνη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, σχετικά µε τον τρόπο διενέργειας βουλευτικών εκλογών
µε λίστα ή µε σταυρό προτίµησης σε περίπτωση που αυτές πραγ-
µατοποιηθούν εντός δεκαοκταµήνου από τις τελευταίες διεξαχ-
θείσες εκλογές.

Θα απαντήσει ο Υπουργός, κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτοµιλία σας.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος Βουλής): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι µου στείλατε µια γραπτή απάντηση -

αλλά όπως θα ενθυµίστε ακόµα και η απάντηση κρύβει ασάφεια-
θέλησα σήµερα να την κάνω επίκαιρη την ερώτηση, µήπως κι
έχετε καταλήξει για να γίνει πιο ξεκάθαρο, διότι είναι ένα θέµα
που αφορά και τους τριακόσιους συναδέλφους και όσους θα πε-
ριληφθούν στις επόµενες εκλογές, όποτε γίνουν, στις εκλογικές
λίστες των κοµµάτων. 

Τι λέει σήµερα ο νόµος; Λέει: «Σε περίπτωση που οι βουλευτι-
κές εκλογές διενεργούνται µέσα σε δεκαοκτώ µήνες από τις προ-
ηγούµενες, δεν εφαρµόζονται για τις εκλογές αυτές οι περί
εκλογής Βουλευτών µε σταυρό προτιµήσεως διατάξεις του πα-
ρόντος, αλλά οι περί σειράς καταλήψεως εδρών διατάξεις
(λίστα) του π.δ. 151/1985.

Στην απάντηση που µου στείλατε, παραδέχεστε και λέτε: «Από
τη γραµµατική διατύπωση της ανωτέρω διάταξης προκύπτει
πράγµατι ασάφεια. Για τον λόγο αυτόν το Υπουργείο Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης έχει ήδη αναλάβει νοµοθε-

τική πρωτοβουλία προς την κατεύθυνση της περαιτέρω αποσα-
φήνισης της εν λόγω διάταξης». 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν δύο γνωµατεύσεις ήδη γνωστές. Η
µία µάλιστα φέρει την υπογραφή του συναδέλφου µας, του κ.
Λοβέρδου, κι ενός άλλου καθηγητού της Νοµικής -έχει βγει κι
ένα µικρό βιβλιαράκι- όπου αυτή η ερµηνεία λέει ότι παραδείγ-
µατος χάριν, έγιναν εκλογές τον Ιανουάριο του ’15, το δεκαοκτά-
µηνο λήγει τον Ιούνιο του ’16, µέσα στο δεκαοκτάµηνο αυτό όσες
φορές γίνουν εκλογές, είναι µε λίστα. 

Υπάρχει όµως και άλλη γνωµοδότηση, που ερµηνεύει κατά
γράµµα τη διάταξη του νόµου που σας διάβασα, που λέει ότι αν
ο νοµοθέτης ήθελε να πει «από τις τελευταίες εκλογές µε σταυρό
προτίµησης», θα το έγραφε µέσα στη διάταξη. Αφού δεν το γρά-
φει, ακόµη και τώρα τον Σεπτέµβριο που έγιναν µε λίστα, το δε-
καοκτάµηνο αρχίζει πλέον από τον Σεπτέµβριο. 

Αυτό είναι λοιπόν το θέµα. Επειδή λέτε ότι προτίθεστε να κά-
νετε νοµοθετική διάταξη, σας ερωτώ αν έχετε καταλήξει. Εάν ναι,
προς ποια κατεύθυνση, εάν όχι, πότε σκοπεύετε να φέρετε αυτήν
τη διάταξη, γιατί όπως αντιλαµβάνεστε κι εσείς κι εγώ και πολλοί
άλλοι συνάδελφοι, είµαστε και παλιοί Βουλευτές και ξέρουµε τον
καηµό του σταυρού, όχι στο να τον κυνηγήσουµε, αλλά κυρίως
από άποψη εξόδων. Και για τον λόγο αυτό, έκανα επίκαιρη την
ερώτηση, µήπως έχετε να µας δώσετε σήµερα κάτι νεότερο επ’
αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κακλαµάνη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-
εδρε, να καθησυχάσω τον καλό µου συνάδελφο κ. Κακλαµάνη,
γιατί φαίνεται φοβάται την «σταύρωση».

Πράγµατι, η παράγραφος 11 του άρθρου 72 του π.δ. 96/2007
παράγει µία ασάφεια. Ωστόσο, πρέπει να πούµε ότι αν και υπάρ-
χουν απόψεις πολλών συνταγµατολόγων ότι το δεκαοκτάµηνο,
η ratio του νόµου, µπορεί να ξεκινάει από τις εκλογές του σταυ-
ρού, υπάρχει και άλλη άποψη, αντίθετη. Άλλωστε στον χώρο των
συνταγµατολόγων δεν υπάρχει ποτέ οµοφωνία -αυτό το ξέρει ο
κ. Κακλαµάνης καλύτερα από µένα. 

Εµείς πιστεύουµε ότι το δεκαοκτάµηνο ξεκινάει από την ηµέρα
που έγιναν οι εκλογές µε σταυρό. Αυτή είναι η δική µου εκτίµηση.
Με βάση αυτήν την εκτίµηση νοµίζω ότι θα πρέπει να κινείται η
όποια διαδικασία κινηθεί είτε είναι νοµοθετική είτε όχι. Αλλά
ακόµα και να µην είχε προχωρήσει η όποια κυβέρνηση σε µια
ρύθµιση, κύριε Κακλαµάνη, όποια και αν ήταν η απόφαση µιας
κυβέρνησης στη δεδοµένη στιγµή, εφόσον υπήρχε ζήτηµα εκλο-
γών, κανένας δεν µπορούσε να ακυρώσει αυτές τις εκλογές.
Άρα, λοιπόν, ανησυχία δεν πρέπει να υπάρχει.

Επειδή θέλω όµως να είµαι σαφής και να µην αφήνω κανένα
υπονοούµενο θέλω να σας πω ότι η δική µου θέση, η θέση της
Κυβέρνησης είναι ότι το δεκαοκτάµηνο αρχίζει από την ηµέρα
των εκλογών που έγιναν µε σταυρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Κακλαµάνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι ούτε εγώ ούτε εσείς φοβόµαστε τη
σταύρωση. Και εσείς έχετε επανειληµµένως εκλεγεί µε σταυρό
και αν θυµάµαι καλά –και µάλλον θυµάµαι καλά- στην Α’ Αθήνας
είµαι µάλλον ο παλαιότερος Βουλευτής µε εννέα συνεχείς εκλο-
γές και επανεκλογές. Εποµένως, δεν είναι θέµα ότι φοβάµαι τον
σταυρό.

Από ό,τι αντιλαµβάνοµαι, εσείς πάτε προς την άποψη Λοβέρ-
δου –και από ό,τι κατάλαβα θα φέρετε µια διάταξη που να το δι-
ευκρινίζετε, αλλά αν δεν είναι έτσι, µου το λέτε-, δηλαδή ότι από
την τελευταία εκλογή µε σταυρό και για δεκαοκτώ µήνες, όσες
φορές µέσα σε αυτό το δεκαοκτάµηνο γίνουν εκλογές, τότε είναι
µε λίστα, ενώ περνώντας αυτό το δεκαοκτάµηνο, από εκεί και
πέρα είναι µε σταυρό πάλι και ακολουθεί το ίδιο πράγµα.

Εντάξει, αυτό πρέπει να το φέρετε. Όταν θα το φέρετε, είναι
σίγουρο ότι θα ακουστούν και αντίθετες απόψεις, αλλά χρειάζε-
ται εν πάση περιπτώσει να το ξεδιαλύνουµε. Δεν είναι θέµα κοµ-
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µατικής αντιπαράθεσης, όπως καταλαβαίνετε, κοµµατικής αυτό.
Περισσότερο είναι βουλευτικής, θα σας έλεγα, και λιγότερο κοµ-
µατικής και κυβερνητικής.

Απλά, πείτε µου πότε χρονικά, περίπου, βλέπετε να το φέρνετε
και αν θα το φέρετε µόνο του ή αν θα το εντάξετε σε ενδεχόµενη
αλλαγή του εκλογικού νόµου, όπου θα το βάλετε εκεί µέσα. Αλλά
η αλλαγή του εκλογικού νόµου µπορεί να αργήσει. Καλό είναι γι’
αυτήν την εκκρεµότητα, που είναι µια µικρή διόρθωση ή αποσα-
φήνιση προς την µία ή προς την άλλη κατεύθυνση, για την οποία
η Βουλή να αποφασίσει, να µας πείτε πότε προτίθεστε να φέρετε
διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διαβε-
βαιώσω τον Αντιπρόεδρο κ. Κακλαµάνη και όλη την Αίθουσα ότι
οι επόµενες εκλογές θα γίνουν στο τέλος της τετραετίας. Η Κυ-
βέρνηση αυτή έχει µια ισχυρή συνοχή, έχει εκλεγεί δεσµευµένη
προεκλογικά σε ένα πλαίσιο να βγάλει την χώρα από αυτήν τη
µεγάλη κρίση που την ταλανίζει τα τελευταία έξι χρόνια, µε ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις που θα έχουν την έννοια των µεταρ-
ρυθµίσεων. Γιατί αν αξιολογήσουµε τις επιχειρούµενες
µεταρρυθµίσεις και τις χαρακτηριζόµενες µεταρρυθµίσεις και
επειδή τα πολιτικά δρώµενα κρίνονται εκ του αποτελέσµατος, θα
πρέπει να µιλούµε για απορρυθµίσεις της δηµοσίας διοίκησης.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της ριζικής ανασυγκρότησης ενός µεταρ-
ρυθµιστικού προγράµµατος, µιας πραγµατικής επαναθεσµοποί-
ησης των θεσµών ικανών να παρακολουθούν την εξέλιξη της
οικονοµίας και της τεχνολογίας, το Υπουργείο έχει στον σχεδια-
σµό του, στο αφήγηµά του µια σειρά πρωτοβουλιών, που βε-
βαίως έχουν να κάνουν και µε τον εκλογικό νόµο.

Θέλω να πω στον κ. Κακλαµάνη, ότι είµαι από τους πολιτικούς
που πιστεύουν -και η Κυβέρνηση συµφωνεί σε αυτό- ότι ο εκλο-
γικός νόµος πρώιµα πρέπει να έρχεται στη Βουλή, για να µην
βάζει σε πειρασµό τις κυβερνήσεις της τελευταίας στιγµής, προ-
κειµένου να επιχειρούν εκλογικούς νόµους που θα υπηρετούν τη
συγκυρία εκείνης της στιγµής. Πρέπει το πολιτικό παιχνίδι να
είναι καθαρό, να έχει σαφήνεια.

Πιστεύω ότι πολύ πρώιµα θα έχουµε έναν εκλογικό νόµο πιο
δίκαιο, αποκαθιστώντας πραγµατικά τερατουργήµατα, όταν
υπάρχουν εκλογικές περιφέρειες που δεν εκπροσωπούνται καν,
όταν ένα κόµµα µπορεί να έχει πάρα πολύ σηµαντική παρουσία
επειδή θα είναι δεύτερο ή τρίτο. Υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα
και σε ό,τι αφορά τον εκλογικό νόµο και σε ό,τι αφορά τα θέµατα
του Συντάγµατος.

Κυρίως, όµως, γίνεται προσπάθεια από αυτήν την Κυβέρνηση
για να συγκροτήσουµε επιτέλους µια δηµόσια διοίκηση που θα
στηρίζει την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, απαλλαγ-
µένη από τις σιαµαίες αδερφές της, τη γραφειοκρατία και την
πολυνοµία. Θα προχωρήσουµε στα πλαίσια αυτής της προσπά-
θειας, στη διαλειτουργικότητα των βάσεων δεδοµένων, για να
µπορέσουµε να οικοδοµήσουµε ένα σύγχρονο κράτος, αποτελε-
σµατικό και λειτουργικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα πρέπει να ξέρει ο ελληνικός λαός ότι ξοδεύτηκαν τα τελευ-
ταία δώδεκα - δεκαπέντε χρόνια 7 δισεκατοµµύρια ευρώ γι’
αυτές τις µεταρρυθµίσεις και όλοι ζουν τις συνέπειες αυτής της
πραγµατικής απορρύθµισης.

Η πραγµατική, πολυεπίπεδη αποκέντρωση, µε αποκέντρωση
πόρων –γιατί αποκεντρώνουµε αρµοδιότητες και αυτές αλληλο-
επικαλυπτόµενες- θα συµβάλει σε µια τέτοια λειτουργία, όπως
και η επιτροπή που συγκροτήσαµε χθες µε τους κοσµήτορες των
νοµικών σχολών, µε καθηγητές έγκριτους, για να µπορέσουµε
να περιορίσουµε το αφόρητο καθεστώς της πολυνοµίας, που πνί-
γει κάθε παραγωγική δραστηριότητα.

Σε συνδυασµό, λοιπόν, και µε το νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί
για την αξιολόγηση και την αξιοκρατία των στελεχών της δηµό-
σιας διοίκησης, αυτά είναι µια δέσµη µέτρων σε βάθος τριετίας,
που πραγµατικά θα επιχειρήσουν να αλλάξουν όλο αυτό το µον-
τέλο ενός δηµοσίου, που από την εποχή που ήµουν φοιτητής

άκουγα τον αείµνηστο Γεώργιο Ράλλη να λέει ότι ο «µεγάλος
ασθενής» είναι η δηµόσια διοίκηση. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι όλες αυτές θα είναι πρωτοβουλίες, που
θα έχουν την ευρύτερη συναίνεση της λογικής, που διακατέχει
την πλειοψηφία του πολιτικού µας προσωπικού, γιατί η δηµόσια
διοίκηση, η λειτουργούσα και αποτελεσµατική δηµόσια διοίκηση,
η αντιγραφειοκρατική και µε περιορισµό της πολυνοµίας δηµό-
σια διοίκηση θα µπορεί πραγµατικά να είναι ένα εργαλείο ανα-
πτυξιακό στις ανάγκες που έχει η χώρα αυτήν τη στιγµή και η
κοινωνία.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το ερώτηµα και την ανησυχία του κ. Κα-
κλαµάνη, θέλω να είµαι πάρα πολύ κατηγορηµατικός ότι η υπό-
θεση για την οποία ερωτά, αφορά τις εκλογές του Ιανουαρίου.
Δεν είναι δυνατόν να έχει αφετηρία το δεκαοχτάµηνο σε εκλογές
που δεν είχαν σταυρό. Ως εκ τούτου κλείνει αυτό το θέµα. Τυ-
πικά, αν πράγµατι υφίσταται τέτοιο θέµα, θα το λύσουµε.

Εκείνο που θέλω να διαβεβαιώσω µε τον πιο κατηγορηµατικό
τρόπο είναι ότι όλοι γνωρίζουµε πως οι εκλογές του Σεπτεµβρίου
δηµιούργησαν ένα δίληµµα. Είχαν προ της κρίσης του ελληνικού
λαού µια δέσµευση µιας σειράς µέτρων που έχουν να κάνουν µε
τις υποχρεώσεις της χώρας. Αυτές οι υποχρεώσεις πρέπει να τη-
ρηθούν και θα τηρηθούν. Ωστόσο, πιστεύουµε ότι στα πλαίσια
αυτών των δεσµεύσεων είναι ανάγκη εξ αντικειµένου η χώρα να
προχωρήσει σε βαθύτατες και ριζικές αναδιαρθρώσεις, επανα-
θεσµοποιήσεις, για να µπορέσει να ανταποκριθείς στις ανάγκες
των καιρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
κλείσετε παρακαλώ. Ήδη εξαντλήσατε και τον επιπλέον χρόνο
που θα µπορούσατε να έχετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίων Αναργύρων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η δεύτερη µε αριθµό 362/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βασιλείου Γιόγιακα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την παραµετροποίηση της επαύξησης των
τιµών πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας από τους κατ’ επάγγελµα
αγρότες – ιδιοκτήτες φωτοβολταϊκών σταθµών, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 354/7-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη Θε-
οχάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «ΑΣΠΙΣ
ΠΡΟΝΟΙΑ ΑΕΓΑ Ασφαλιστική Εταιρεία», δεν συζητείται λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η έβδοµη µε αριθµό 349/5-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε την «πριµοδότηση µουσουλµάνων της Θράκης σε προ-
κηρύξεις πρόσληψης υγειονοµικού προσωπικού του Υπουργείου
Υγείας», δεν συζητείται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παππά, έχετε

τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είναι ένα λεπτό. Ξέρετε και από τη

Διάσκεψη των Προέδρων ότι δίνουµε παραπάνω. Οπότε, θα
έχετε ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν κατάλαβα! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχουµε πει και στη Διάσκεψη των Προ-

έδρων ότι δεν δίνουµε ένα λεπτό, δίνουµε πολύ περισσότερο. Δί-
νουµε δύο λεπτά και παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για πότε το είπαµε
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αυτό; Όταν γίνεται τι; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όταν ζητάει τον λόγο ο Βουλευτής,

επειδή δεν έρχεται ο Υπουργός να απαντήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ σας δίνω ένα

λεπτό. Εσείς προσπαθήστε εντός του λεπτού κι αν χρειαστεί λίγο
επιπλέον χρόνος, θα τον έχετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε πρόεδρε, γνωρίζετε κι εσείς ότι στη Διάσκεψη των Προ-

έδρων έχουµε µιλήσει κι έχουµε αποφασίσει το τι θα γίνει µε τους
Υπουργούς, που δεν έρχονται να απαντήσουν σε στις ερωτήσεις.
Πολύ δε περισσότερο, παρενέβην κι εγώ για τρεις συγκεκριµένους
Υπουργούς, τον κ. Ξάνθο, τον κ. Μουζάλα και τον κ. Πολάκη, οι
οποίοι αρνούνται εντελώς αντισυνταγµατικά, προσβάλλοντας τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες και το Κοινοβούλιο, να απαντήσουν
σε ερωτήσεις, γραπτές και επίκαιρες, της Χρυσής Αυγής.

Η ερώτησή µου έχει ως θέµα την πριµοδότηση µουσουλµάνων
της Θράκης σε προκηρύξεις για την πρόσληψη υγειονοµικού
προσωπικού για το Υπουργείο Υγείας. Το Υπουργείο Υγείας λέει
ότι «Έλληνες υπήκοοι που προέρχονται από τη µουσουλµανική
µειονότητα της Θράκης κατατάσσονται σε ειδικό πίνακα θέσεων
και µάλιστα, σε ποσοστό 5% επί του συνόλου των προκηρυσσο-
µένων θέσεων».

Η ερώτηση στην οποία αρνείται να απαντήσει ο κ. Πολάκης –
είναι η τρίτη φορά που έρχεται ως επίκαιρη ερώτηση- είναι: Με
ποιο σκεπτικό οι Έλληνες υπήκοοι που ανήκουν σε µουσουλµανική
µειονότητα στη Θράκη κατατάσσονται σε χωριστή ειδική κατηγο-
ρία πρόσληψης και µάλιστα σε ποσοστό 5% και πριµοδοτούνται
αυτοί οι πολίτες έναντι των υπολοίπων Ελλήνων υπηκόων ελλη-
νορθοδόξου θρησκεύµατος;

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Πολάκης, αρνούµενος να απαντήσει σή-
µερα, για τρίτη φορά, σε ερώτηση Βουλευτού του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή, κατ’ ουσίαν, µε τη στάση του, όντας
παλαιός κοµµουνιστής, µέλος της ΚΝΕ, αποδέχεται ότι από πα-
λαιός γνήσιος κοµµουνιστής µετετράπη σε νεοφιλελεύθερο, αρι-
στεροµνηµονιακό. Διότι, ναι, ας ερχόταν ο κ. Πολάκης να
απαντήσει. Θα µας έλεγε τι, κύριε Πρόεδρε; Να απαντήσει πάνω
σε τι; Να µας πει τι;

Ο κ. Πολάκης και οι δύο συνάδελφοί του αποδεικνύουν µε τη
στάση τους ότι ενδεχοµένως θέλουν να δείξουν στους συναδέλ-
φους τους Υπουργούς ότι αυτοί είναι πιο µάγκες, είναι πιο δηµο-
κράτες, πιο αριστεροί; Τουναντίον, είναι το αντίθετο.

Να µας πει, λοιπόν, ο θρασύς κ. Πολάκης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παππά, θα

παρακαλούσα πολύ, πρώτον, να συντοµεύετε και, δεύτερον, από
τη φρασεολογία σας να αφαιρεθούν χαρακτηρισµοί που αφο-
ρούν Υπουργούς, Βουλευτές, οι οποίοι δεν είναι και παρόντες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο θρασύς κ. Πολάκης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ πολύ να

ολοκληρώσετε. Νοµίζω ότι είχατε και την ανοχή του Προεδρείου
υπέρ το δέον. Παρακαλώ πολύ να κλείσετε εδώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα σας εγχειρίσω στην
επόµενη Διάσκεψη των Προέδρων τις απαντήσεις του κ. Πολάκη
και του κ. Ξανθού, οι οποίες είναι θρασύτατες.

Ο κ. Πολάκης θα µπορούσε, λοιπόν, να τιµήσει και το αξίωµά
του και την αριστερή του ιστορία. Το τελευταίο δεκαήµερο βοά
ο τόπος για την επέµβασή του στην περίπτωση της εξαδέλφης
του στην Κρήτη, µε τον άδικο θάνατο της τετράχρονης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε, κύριε
Παππά. Ήρθατε εδώ να δηµιουργήσετε κλίµα έντασης; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µπορούσε να είχε παραιτηθεί, ως
Κρητικός και ως άντρας, αλλά ούτε Κρητικός είναι ούτε άνδρας
ούτε αριστερός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας έδωσα τον
χρόνο να τοποθετηθείτε επί της επίκαιρης ερώτησης που είχατε
καταθέσει. Δυστυχώς, διαπιστώνω ότι κάνετε κατάχρηση του
χρόνου. Είναι απαράδεκτο και σας καταγγέλλω στο Σώµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι καταγγέλλεις; Σε ποιο Σώµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο Σώµα της Ολο-

µέλειας της Βουλής. Σας αρέσει, δεν σας αρέσει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θέατρο παίζεις! Σε παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι αν ήρθατε εδώ

για να βγάλετε το αντικοµουνιστικό σας δέος ή µένος, σας πα-
ρακαλώ πολύ, όχι σε αυτήν την Αίθουσα. Λήξαµε. Τελείωσε εδώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έλεος! Σε παρακαλώ! Σε παρακαλώ
πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Γλυφά-
δας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµεθα στην τρίτη µε αριθµό 352/7-1-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
εξέλιξη των έργων επέκτασης του Ανάβαλου στην Αργολίδα και
το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης του έργου.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Μάρκος Μπόλαρης.

Τον λόγο έχει ο κ. Μανιάτης για την πρωτολογία του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση που σας έχω καταθέσει αφορά το

έργο πνοής Αργολίδας, το αρδευτικό έργο του Αναβάλου. Είναι
ένα έργο το οποίο ο Γέρος της Δηµοκρατίας, ο Γεώργιος Παπαν-
δρέου, είχε χαρακτηρίσει ως «αναβαλλόµενο Ανάβαλο». Είναι
ένα έργο µάλιστα το οποίο συνέχισε να είναι αναβαλλόµενο και
την εξαετία 2004-2009, όπου µετά από ερώτηση που είχα κατα-
θέσει στον τότε Υπουργό Γεωργίας για το πόσα χρήµατα επεν-
δύθηκαν εκείνη την περίοδο στο συγκεκριµένο έργο πνοής της
Αργολίδας, η απάντηση ήταν ότι δεν υπήρχε καν στις επενδυτι-
κές προτεραιότητες του Υπουργείου Γεωργίας.

Η κατάσταση, όµως, άλλαξε την τετραετία 2010-2014, όταν ο
αναβαλλόµενος Ανάβαλος άρχισε να γίνεται υλοποιούµενος Ανά-
βαλος, µε συνολικές επενδύσεις που πλησιάζουν τα 100.000.000
ευρώ. Και πολύ συνοπτικά, για να διευκολύνω την απάντησή σας,
θα σας πω ότι τον Μάρτιο του 2010 διατέθηκαν 2.500.000 ευρώ
για τη συντήρηση του υφιστάµενου δικτύου. Τον Ιανουάριο του
2011 ανατέθηκαν οι µελέτες για την επέκταση του έργου στις πε-
ριοχές της Επιδαύρου και της Ερµιονίδας. Τον Ιούνιο του 2011
διατέθηκαν για άρδευση εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων -το µε-
γάλο έργο αυτό που περιµέναµε- 8,2 εκατοµµύρια για επέκταση
στις περιοχές Κουτσοποδίου, Μυκηνών και Φιχτίων.

Τον Ιανουάριο του 2015 προχώρησε η επέκταση ύψους 32 εκα-
τοµµυρίων ευρώ προς την Επίδαυρο, που –σύµφωνα και µε
απάντηση την οποία είχα λάβει πριν από αρκετούς µήνες- βρί-
σκεται στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Και θα ήθελα επίσης και γι’ αυτό
να µας πείτε, εάν έχετε κάποια εικόνα για το πότε θα ολοκληρω-
θεί.

Κύριε Υπουργέ, όµως, το µεγάλο θέµα του Αναβάλου είναι τι
γίνεται µε την περιοχή των Φιχτίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τον Νοέµβριο του 2014 πάρθηκε η πιο κρίσιµη απόφαση για το

έργο. Χωρίστηκε το φυσικό αντικείµενο στα δύο και διατέθηκαν
άλλα 8.000.000 ευρώ για την επέκταση του δικτύου, ιδιαίτερα στις
περιοχές των Μυκηνών και των Φιχτίων. Και ταυτόχρονα δόθηκε
παράταση δεκατεσσάρων µηνών για να τελειώσει το έργο προς
Κουτσοπόδι, να τελειώσει δηλαδή το έργο τον Δεκέµβριο του
2015. Κανονικά, λοιπόν, µε βάση αυτά που έχουµε επίσηµα, θα
έπρεπε το έργο επέκτασης προς το Κουτσοπόδι να έχει τελειώσει
τον Δεκέµβριο του 2015.

Αντί, όµως, να έχουν απορροφηθεί και τα 8.000.000 ευρώ που
έχουν διατεθεί στη συγκεκριµένη εργολαβία, η εικόνα που
έχουµε –αυτές είναι οι πληροφορίες- είναι ότι έχουν διατεθεί
µόνο 4.000.000. Κατά συνέπεια έχει γίνει µόνο το µισό έργο, ενώ
υπάρχουν και προβλήµατα και στις απαλλοτριώσεις.

Παρακαλώ πολύ στην απάντησή σας να έχουµε κάποια νεό-
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τερη πληροφόρηση για το πού βρίσκονται αυτές οι συγκεκριµέ-
νες παρεµβάσεις για τις οποίες ζητάµε να ενηµερωθούµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μανιάτη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός, κ. Μπόλαρης.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. Όντως το έργο του Ανάβαλου,

ένα σύνθετο έργο, αφορά το αρδευτικό δίκτυο της Αργολίδας,
για το οποίο οι γνώσεις σας, όπως κατατίθενται και στην επίκαιρη
αυτή ερώτηση, είναι εξαιρετικές. Είναι απολύτως σαφές ότι ως
τοπικός Βουλευτής και µε κυβερνητική ιδιότητα την προηγού-
µενη περίοδο το παρακολουθείτε στενά.

Έχετε θέσει έξι θέµατα στην επίκαιρη ερώτησή σας. Στο
πρώτο θέµα αναφέρεστε στη συντήρηση υφισταµένου δικτύου
µε 2,5 εκατοµµύρια. Επισηµαίνεται από πλευράς Υπηρεσίας ότι
είναι έργο που αφορά βελτίωση και είναι ύψους 2.300.000 ευρώ
και έχει ολοκληρωθεί. Έχει παραχωρηθεί οριστικά πριν από
µήνες για χρήση στον ΓΟΕΒ Αργοναυπλίας.

Η δεύτερη ερώτηση αφορά τις µελέτες επέκτασης του έργου
στην Ερµιονίδα. Είναι ένα έργο πραγµατικά σηµαντικό, που θα
καλύψει αρδευτικές ανάγκες περίπου είκοσι δύο χιλιάδων στρεµ-
µάτων. Το έργο είναι ενταγµένο στη ΣΑΕ 0818. Το συµβατικό οι-
κονοµικό αντικείµενο των µελετών έχει ανέλθει σε 1.235.000
ευρώ. Έχει εγκριθεί το ανασυνταχθέν τεύχος του προϋπολογι-
σµού των ανωτέρω µελετών δαπάνης κατασκευής, µε τα προτει-
νόµενα εγγειοβελτιωτικά έργα της οριστικής µελέτης, που είναι
και υδραυλικά και ηλεκτροµηχανολογικά. Το συνολικό ποσό είναι
48 εκατοµµύρια. Στην 1η Σεπτεµβρίου 2015 εγκρίθηκε η οριστική
παραλαβή της µελέτης, είµαστε έτοιµοι.

Το τρίτο θέµα, το οποίο έχει σχέση και µε το πέµπτο στη συ-
νέχεια, πρόκειται για το δίκτυο Ανάβαλος-Κουτσοπόδι-Μυκήνες-
Μοναστηράκι-Φίχτια-Χώνικα-Αεροδρόµιο-Ελληνικό και Δήµο
Μίδεας. Έχει εγκριθεί ο δεύτερος ανακεφαλαιωτικός πίνακας ερ-
γασιών, που είναι συνολικής δαπάνης 8.800.000. Μέχρι σήµερα
έχουν εκταµιευθεί 4.800.000. Έχει κατατεθεί ο τρίτος ανακεφα-
λαιωτικός πίνακας εργασιών.

Όπως σωστά είπατε, υπάρχουν εκκρεµότητες µε τις απαλλο-
τριώσεις του έργου και καθυστερήσεις. Υπάρχει µια επίσπευση,
για να µπορέσουµε να τελειώσουµε τις νοµικές διαδικασίες. Εκεί,
λοιπόν, εστιάζεται το θέµα των καθυστερήσεων, γιατί η εµπλοκή
στα νοµικά, στις απαλλοτριώσεις δηµιουργεί καθυστερήσεις
αλυσιδωτά σε µια σειρά Υπηρεσιών. Επειδή το έργο, όµως, έχει
προχωρήσει και δεν τελειώνει µέσα στην προγραµµατική πε-
ρίοδο, που έληξε στις 31-12, προβλέπεται η µεταφορά του στην
επόµενη, αυτή που ξεκινά. Συνεπώς είναι βέβαιο ότι θα υπάρξει
και η απορρόφηση του επόµενου ποσού, µόλις αντιµετωπίσουµε
τις διαδικασίες που έχουν σχέση µε την καθυστέρηση λόγω
απαλλοτριώσεων.

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ολοκληρώσω. Ας τοποθετηθεί ο συ-
νάδελφος και θα ολοκληρώσω και τα υπόλοιπα στη συνέχεια, στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Eντάξει, κύριε Υπουρ-

γέ.
Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για τις πληροφορίες που µας δώ-

σατε.
Υπάρχουν τρία θέµατα που θέλω να αναδείξω µετά την απάν-

τησή σας.
Πρώτον, ότι είµαστε έτοιµοι, άρα είστε έτοιµοι, να προκηρύ-

ξετε το έργο επέκτασης προς Ερµιονίδα, συνολικού προϋπολο-
γισµού 48 εκατοµµυρίων ευρώ. Κατά συνέπεια παρακαλώ να µας
πείτε πότε προτίθεται η Κυβέρνηση να προχωρήσει στην προκή-
ρυξη του συγκεκριµένου έργου.

Δεύτερον, επειδή πράγµατι και οι Υπηρεσίες σας είπαν ότι
υπάρχει θέµα µε τις απαλλοτριώσεις, θέλω να παρακαλέσω µε
προσωπική σας παρέµβαση, γιατί κάνατε και επίσκεψη στην Αρ-
γολίδα και έχετε εικόνα για το συγκεκριµένο έργο, να απαιτήσετε

από τους συναρµοδίους, µετά από δύο χρόνια καθυστερήσεων
για τις απαλλοτριώσεις, υπηρεσιακά να προωθήσουν επιτέλους
και αυτό το θέµα. Διότι, για παράδειγµα, είναι αδιανόητο να
έχουµε 4 εκατοµµύρια διαθέσιµα και να µην τα έχουµε απορρο-
φήσει, επειδή ακριβώς δεν προχωρούν οι απαλλοτριώσεις.

Και η τρίτη παρατήρηση –και παρακαλώ πολύ θέλω οπωσδή-
ποτε να έχω την απάντησή σας επ’ αυτού-, κύριε Υπουργέ,
αφορά το νέο έργο 7,8 εκατοµµυρίων ευρώ επέκτασης προς Μυ-
κήνες-Φίχτια, το οποίο έργο δεν έχει ακόµη προκηρυχθεί και το
οποίο από τον Νοέµβριο του 2014 έχουµε εντάξει, προκειµένου
να προχωρήσει και να προκηρυχθεί. Το συγκεκριµένο έργο πότε
προτίθεστε να το προκηρύξετε, έτσι ώστε πράγµατι αυτή η τε-
ράστια αναπτυξιακή προσπάθεια, που την έχει ανάγκη ο αγροτι-
κός κόσµος της Αργολίδας, να λάβει σάρκα και οστά και µάλιστα
σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα ενός-δύο ετών;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μανιάτη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Έχει πολύ µεγάλη σηµασία η
εστίαση στα έργα τα οποία έχουν σχέση µε την άρδευση και έχει
πολύ µεγάλη σηµασία όλοι µας και σε επίπεδο Κυβέρνησης και
κοµµάτων Αντιπολίτευσης αλλά και στα επίπεδα της περιφερει-
ακής αυτοδιοίκησης και της τοπικής αυτοδιοίκησης να αντιλη-
φθούµε τη σηµασία που έχει η κλιµατική αλλαγή και η
προτεραιότητα που θέτει αυτή στα έργα που έχουν σχέση και µε
την ύδρευση και µε την άρδευση.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία αυτό -το συζητούµε και µε τους
δηµάρχους και µε τους περιφερειάρχες, οι οποίοι έρχονται- για
να αντιληφθούµε τη σωστή διαχείριση. 

Γι’ αυτό, κύριε Μανιάτη, θέλω εδώ εισαγωγικά να αναφερθώ
εξαιρετικά επαινετικά στην προσπάθεια που γίνεται στην Αργο-
λίδα από τον ΤΟΕΒ Ήρας. Συνήθως, στη χώρα υπάρχει µια αρ-
νητική εικόνα για τη δουλειά που κάνουν οι ΤΟΕΒ. Υπάρχουν
φωτεινές εξαιρέσεις. Η φωτεινότερη θεωρώ ότι είναι ο ΤΟΕΒ
Ήρας στον κάµπο Αργολίδας, που, σε συνέργειες µε πανεπιστή-
µια και µε ερευνητές, έχει αξιοποιήσει στον καλύτερο δυνατό
βαθµό τους υφιστάµενους υδατικούς πόρους, µε ένα έργο το
οποίο έχει χαρακτηριστικά νέων τεχνολογιών και καινοτοµίας.
Είναι υπόδειγµα. Και από αυτό το Βήµα και τον συγχαίρουµε και
δεσµευόµαστε να στηρίξουµε την προσπάθειά του µαζί µε τους
τοπικούς φορείς.

Συνεχίζω, λοιπόν, την απάντηση, λέγοντας ότι δεν αναφέρθηκα
στα ζητήµατα 4, 5 και 6 της επίκαιρης ερώτησής σας. Το τέταρτο
ζήτηµα αφορά την αναβάθµιση του αντλιοστασίου στο φράγµα
του Ανάβαλου, έργο το οποίο έχει ολοκληρωθεί. Έχει γίνει η προ-
σωρινή παραλαβή. Έχει συντελεστεί η διοικητική παραλαβή για
τη χρήση. Δεν έγινε οριστική παραλαβή, γιατί δεν έχει παρέλθει
ο χρόνος συντήρησης και τα διαδικαστικά που χρειάζονται. Άρα,
ένα µέτωπο έχει κλείσει. Μένουν τυπικές διαδικασίες. 

Το πέµπτο στο οποίο αναφερθήκατε είναι η επέκταση του δι-
κτύου στα Φίχτια, το Μοναστηράκι και τις Μυκήνες. Αυτό είναι
θέµα περιφέρειας. Έχει γίνει από την περιφέρεια η έγκριση της
µελέτης καθώς και των τευχών δηµοπράτησης. Δεν έχει γίνει δη-
µοπράτηση, όµως. Είναι σε εκκρεµότητα. Είµαστε ώριµοι κι εδώ. 

Τέλος, υπάρχει το θέµα…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Άρα θα προχωρήσει, κύριε Υπουργέ;

Θα το προκηρύξουµε αυτό;
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αυτό είναι ώριµο. Όµως, είναι σε επί-
πεδο περιφέρειας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για τα χρήµατα του «Μπαλτατζή» σάς
ρώτησα. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν έχει σηµασία. 

Έχουµε, τέλος, τα έργα µεταφοράς και διανοµής νερού άρ-
δευσης στον Δήµο Ασκληπιού και στην Ερµιονίδα. Δύο έργα
είναι. Το πρώτο έχει δηµοπρατηθεί. Η διαχειριστική Υπηρεσία ση-
µειώνει ότι µπορεί να υλοποιηθεί σύµφωνα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις του νέου προγράµµατος. Ο χρόνος κατασκευής
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είναι είκοσι τέσσερις µήνες από την ηµεροµηνία υπογραφής της
σύµβασης. Υπάρχει η σχετική ωριµότητα. 

Για το έργο προς Ερµιονίδα έχει εγκριθεί η µελέτη. Και είµαστε
και σε αυτό ώριµοι. Εκκρεµεί η δηµοπράτηση. 

Συνεπώς έχουµε µια θετική εικόνα για την πρόοδο των έργων.
Κάποια είναι σε ολοκλήρωση. 

Βέβαια, πραγµατικά χρειάζεται πίεση, όπως αναφέρατε στη
δευτερολογία σας, για την αποπεράτωση των εκκρεµών νοµικών
διαδικασιών για τις απαλλοτριώσεις, ώστε να αξιοποιήσουµε και
τα επιπλέον 4 εκατοµµύρια ευρώ που υπάρχουν εκεί.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη υπ’ αριθµόν 360/11-1-2016 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρυσούλας Κατσαβριά –
Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την υποστήριξη και την αξιοποίηση του Κέν-
τρου Γενετικής Βελτίωσης Ζώων στον Νοµό Καρδίτσας.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και  Τροφίµων κ. Μπόλαρης.

Κυρία Κατσαβριά – Σιωροπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στον Νοµό Καρδίτσας και στη Θεσσαλία γενι-

κότερα υπάρχει σηµαντική κτηνοτροφική δραστηριότητα και πα-
ραγωγή που συµβάλλει καθοριστικά στον πρωτογενή τοµέα της
οικονοµίας.

Για την υποστήριξη της κτηνοτροφικής παραγωγής και των
κτηνοτρόφων της Θεσσαλίας, της Φθιώτιδας και της Ευρυτανίας
λειτουργεί στην Καρδίτσα το Κέντρο Γενετικής Βελτίωσης Ζώων,
που εποπτεύεται από τη Διεύθυνση Αποκεντρωµένων Υπηρεσιών
Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας του ΥΠΑΑΤ. Στις αρµοδιότητές
του είναι ο έλεγχος και η παρακολούθηση προγραµµάτων γενε-
τικής βελτίωσης αγροτικών ζώων και διατήρησης-διάδοσης σπα-
νίων φυλών.

Το κέντρο αυτό επιτελεί υπεύθυνο επιστηµονικό έργο και συµ-
βάλλει στη βελτίωση και ανάπτυξη της κτηνοτροφικής παραγω-
γής, στεγάζεται σε νέες σύγχρονες κτηριακές εγκαταστάσεις,
που ανήκουν στο Υπουργείο σας και αποτελούνται από διοικη-
τήριο, εργαστήρια, στάβλους και αποθήκες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Τα εργαστήρια ανάλυσης στοιχείων γάλακτος και οι εγκατα-

στάσεις απογονικού ελέγχου κριαριών, που περιλαµβάνουν το
εργαστήριο ελέγχου αξιολόγησης, διαχείρισης και διατήρησης
σπέρµατος και ελέγχου πατρότητας των ζώων, δεν έχουν λει-
τουργήσει ακόµη λόγω µη ύπαρξης εξειδικευµένου προσωπικού
και ανάλογων πιστώσεων. 

Το Κέντρο Γενετικής Βελτίωσης Ζώων Καρδίτσας, που ανήκει
στην ευθύνη σας, είναι υποχρηµατοδοτούµενο και υποστελεχω-
µένο. Η δοµή αυτή θα µπορούσε να συµβάλει τα µέγιστα στην
ανάπτυξη των κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων, τόσο στην πε-
ριοχή ευθύνης του όσο και σε ολόκληρη τη χώρα. Όµως, η ανε-
παρκής λειτουργία της δεν της επιτρέπει να υπηρετήσει, στο
επίπεδο που οφείλει και µπορεί, την παραγωγική διαδικασία και
τους κτηνοτρόφους. 

Κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό σάς ερωτώ και θα ήθελα να
γνωρίζω –όπως θα ήθελαν να γνωρίζουν και οι κτηνοτρόφοι µας-
ποια µέτρα προτίθεστε να λάβετε για τη χρηµατοδότηση και στε-
λέχωση του παραπάνω φορέα και µε ποιον τρόπο σκοπεύετε να
τον εντάξετε και να τον αξιοποιήσετε στον εθνικό στρατηγικό
σχεδιασµό για την αγροκτηνοτροφική ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Σιωροπούλου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτηση που

αφορά το Κέντρο Γενετικής Βελτίωσης Ζώων στην Καρδίτσα. 

Υπάρχει µία σειρά υποδοµών στη χώρα, πέντε τέτοια κέντρα,
τα οποία χτίστηκαν, ιδρύθηκαν για να υπηρετηθεί η ελληνική κτη-
νοτροφία. Ξέρετε κι εσείς –που το βιώνετε στη Θεσσαλία, στην
Καρδίτσα– και ο κύριος Πρόεδρος ότι υπάρχει µία περίοδος –
µιλώ για µία σειρά ετών, όχι λίγα- που αυτά τα κέντρα µε ερευ-
νητικά και επιστηµονικά χαρακτηριστικά, κρίσιµα εργαλεία για τη
στήριξη της κτηνοτροφίας, υποβαθµίστηκαν. Η υποβάθµιση,
όµως, αυτή έχει δυσµενείς συνέπειες στον παραγωγικό τοµέα
και στην ελληνική κτηνοτροφία. 

Εάν, λοιπόν, θέλουµε η Ελλάδα να κινηθεί µπροστά, να φύγει
µπροστά και να αντιµετωπίσει τα οικονοµικά ζητήµατα, θα πρέπει
να εστιάσουµε στην παραγωγή. Ένας ιδιαίτερα κρίσιµος κλάδος
είναι ο πρωτογενής τοµέας και η κτηνοτροφία. Η παραγωγή µας
χρειάζεται να έχει ποιότητα. Η παραγωγή µας πρέπει να έχει πι-
στοποίηση. Η παραγωγή µας πρέπει να έχει και να ενσωµατώνει
καινοτοµίες και να αξιοποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Εδώ,
λοιπόν, είναι ο ρόλος του Κέντρου Γενετικής Βελτίωσης των
Ζώων και της Καρδίτσας και των λοιπών που υπάρχουν στη
χώρα. Διότι τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα για την κτηνοτροφία
βγαίνουν από τη δουλειά η οποία πρέπει να γίνει σε αυτά τα κέν-
τρα γενετικής βελτίωσης, τα οποία ασχολούνται ιδιαίτερα µε τις
σπάνιες αυτόχθονες φυλές, τις ελληνικές. Αυτό είναι το µεγάλο
συγκριτικό πλεονέκτηµα. Αναφερόµαστε πάρα πολλές φορές
στον αγώνα που γίνεται στη χώρα για να σώσουµε τα ελληνικά
τυριά, να σώσουµε τη φέτα. Τη φέτα, όµως, πρέπει να την κά-
νουµε µε ελληνικές φυλές, για να διατηρούµε το συγκριτικό πλε-
ονέκτηµα και να είµαστε υπερήφανοι στη διεθνή αγορά για τη
φέτα µας. 

Έχει γίνει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
δύο φορές σύσκεψη για την αξιοποίηση αυτών των συγκριτικών
πλεονεκτηµάτων. Έχει γίνει σύσκεψη, στην οποία πήραν µέρος
και οι Υπηρεσίες του Υπουργείου, αλλά και ο «ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», µε το ΕΘΙΑΓΕ, που έχει εξειδικευµένους ερευνητές και µε-
λετητές στον τοµέα της γενετικής βελτίωσης των ζώων για την
κτηνοτροφία. Ένα, λοιπόν, από αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα για το Υπουργείο, ένα από αυτά τα εργαλεία που έχει το
Υπουργείο είναι το Κέντρο Γενετικής Βελτίωσης Ζώων στην Καρ-
δίτσα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρία Σιωροπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

παρά τις ελλείψεις σε προσωπικό και την υποχρηµατοδότησή
του, το έργο που έχει να επιδείξει το Κέντρο Γενετικής Βελτίω-
σης Ζώων Καρδίτσας για το έτος 2015 είναι σηµαντικό. Σε µια
περίοδο οικονοµικά δύσκολη για τη στήριξη της κτηνοτροφίας
της χώρας µας, που αποτελεί έναν σηµαντικό κλάδο του πρωτο-
γενούς τοµέα, θα πρέπει όχι µόνο να συνεχιστούν, αλλά και να
αναζητηθούν άµεσα δράσεις που θα βοηθούν πιο ουσιαστικά τον
κτηνοτρόφο.

Τα διαχρονικά προβλήµατα του κλάδου µπορούν να αντιµετω-
πιστούν χαράσσοντας µια νέα πολιτική σε όλα τα επίπεδα, αρκεί
να ξεκαθαρίσουµε τι θέλουµε και πώς να το πετύχουµε. Η γενε-
τική βελτίωση των ζώων αποτελεί απαραίτητο παράγοντα για την
αύξηση της παραγωγικότητας των αγροτικών ζώων. Η εφαρµογή
προγραµµάτων προσανατολισµένων στις σύγχρονες συνθήκες
εκτροφής και στις απαιτήσεις της αγοράς αποτελεί απαραίτητο
παράγοντα για την αύξηση της παραγωγικότητας των αγροτικών
ζώων. Είναι, όµως, καιρός να προσαρµόσουµε τα προγράµµατα
γενετικής βελτίωσης των εγχώριων φυλών αιγοπροβάτων και να
µη βάζουµε σε κίνδυνο την παραγωγή των τοπικών µας προϊόν-
των ονοµασίας προέλευσης και κυρίως την αποκλειστικότητα πα-
ραγωγής της φέτας, όπως κι εσείς είπατε, που αποτελεί σήµερα
το σηµαντικότερο προϊόν της χώρας µας µέσα στη διεθνή αντα-
γωνιστικότητα των αγροτικών προϊόντων.

Ο εν λόγω φορέας διαθέτει αναλυτή αλληλουχιών DNA υψη-
λού κόστους, ο οποίος είναι µοναδικός σε όλη την Ελλάδα και
δεν αξιοποιείται, κύριε Υπουργέ, λόγω έλλειψης ενός βιοτεχνο-
λόγου. Η ακρίβεια της επιλογής των ζώων αναπαραγωγής, οι
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φυλές -που είναι ελεγχόµενες- µε υψηλές αποδόσεις σε γάλα
αποτελούν άριστους πυρήνες για παραπέρα βελτίωσή τους,
ώστε µετά από διαδοχικές γενεές να προκύψουν καθαρόαιµοι
απόγονοι. Χρησιµοποιώ κάποιους όρους εξειδικευµένους, διότι
θεωρώ ότι είναι απαραίτητοι. 

Η εφαρµογή της τεχνητής σπερµατέγχυσης που µπορεί να
πραγµατοποιηθεί από το πλήρως εξοπλισµένο εργαστήριο του
κέντρου, η δυνατότητα δηµιουργίας σχεδιασµένων συζεύξεων
για την παραγωγή ζώων υψηλών προδιαγραφών, ο σταθµός απο-
γονικού ελέγχου και το εργαστήριο τεχνητής σπερµατέγχυσης,
που ήδη υπάρχουν στο κέντρο, αποτελούν ιδανική περίπτωση
εφαρµογής της µεθόδου γενετικής βελτίωσης. Παράλληλα, θα
πρέπει να ξεκινήσει και η δηµιουργία τράπεζας γενετικού υλικού
για όλες τις απειλούµενες αυτόχθονες φυλές αγροτικών ζώων.

Πρέπει κατεπειγόντως, κύριε Υπουργέ, να λειτουργήσει και το
εργαστήριο. Κι εδώ απαιτείται η πρόσληψη σπερµατεγχύτη, που
σε αυτή τη φάση µπορεί να καλύψει και τις ανάγκες του στα-
βλίτη. 

Η εφαρµογή και το κόστος υλοποίησης των παραπάνω, σε
σχέση πάντα µε το τελικό αποτέλεσµα, που είναι η αύξηση της
γαλακτοπαραγωγής και η εξυγίανση των εγχώριων φυλών αιγο-
προβάτων, δεν µπορεί να αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα υλο-
ποίησής του.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω το αµέριστο ενδιαφέρον, την ευαι-
σθησία και τις προσπάθειες που καταβάλλει το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την αγροκτηνοτροφική
ανάπτυξη της χώρας µας. Ελπίζω µε τις αποφάσεις σας να ανα-
βαθµιστεί η λειτουργία του Κέντρου Γενετικής Βελτίωσης Ζώων,
όχι µόνο της Καρδίτσας, αλλά και των πέντε κέντρων, όπως εί-
πατε κι εσείς, ώστε να το καταστήσουµε χρήσιµο και αποτελε-
σµατικό εργαλείο για την κτηνοτροφία, τους κτηνοτρόφους και
τους Έλληνες καταναλωτές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κυρία Σιωροπούλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, θέλω να επιση-
µάνω ότι η χώρα την ώρα που µπήκε στην κρίση, το 2008-2009,
είχε ολοκληρώσει την εκταµίευση τριών Κοινοτικών Πλαισίων
Στήριξης. Επρόκειτο για δισεκατοµµύρια λεφτά. Κατά τα χρόνια
που µεσολάβησαν από το 2008 µέχρι σήµερα εκταµίευσε και το
ΕΣΠΑ. Θα ήταν πάρα πολύ εύκολο κανείς µιλώντας από το κυ-
βερνητικό βήµα του Υπουργού, να πει ότι το κέντρο ήταν ενταγ-
µένο στη Δράση 3.4 του ΠΑΑ, που αφορά στη διατήρηση
γενετικών πόρων στην κτηνοτροφία. Θα έκανα µια επανάληψη
όσων λέγονται όλα αυτά τα χρόνια, ότι εστιάσαµε στην απορρό-
φηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων. 

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Ναι, κάναµε απορροφήσεις, όσες
κάναµε, στείλαµε πίσω λεφτά, όσα στείλαµε, το ζήτηµα, όµως,
είναι ότι κάναµε απορροφήσεις των χρηµάτων για την υλοποίηση
κάποιων προγραµµάτων χωρίς, όµως, τα χρήµατα να είναι στο-
χευµένα εκεί που έχει ανάγκη ο παραγωγικός ιστός της χώρας.
Κι αυτό γιατί το λέω; Γιατί ένα είναι το µείζον ζήτηµα της χώρας,
µε το οποίο µπήκε πλησίστια στη κρίση, το ότι έχει καταρρεύσει
ο παραγωγικός τοµέας.

Όταν, λοιπόν, υπάρχει σύγχυση στους στόχους σε σχέση µε
την παραγωγική βάση της χώρας, τότε αυτά τα εργαλεία, όπως
είναι το Κέντρο Γενετικής Βελτίωσης των Ζώων στη Θεσσαλία,
υποβαθµίζονται.

Σας είπα και προφορικά σε άλλη συζήτηση ότι έχουν κληθεί η
αρµόδια γενική διεύθυνση του Υπουργείου, οι αρµόδιες διευθύν-
σεις και τα ερευνητικά ινστιτούτα που είναι κάτω από το Υπουρ-
γείο, να εστιάσουν στην αξιοποίηση των συγκριτικών
πλεονεκτηµάτων που έχει η χώρα. Μέσα σε αυτά τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα είναι οι αυτόχθονες φυλές, είναι οι σπάνιες
φυλές, όχι µόνο στα αιγοπρόβατα, αλλά και στα βοοειδή και στα
χοιρινά. 

Στη Θεσσαλία υπάρχουν άνθρωποι, οι οποίοι διαπρέπουν στη
διατήρηση των αυτόχθονων φυλών και απολαµβάνουν τους καρ-
πούς απ’ αυτήν τη δουλειά. Όµως, είναι µεµονωµένες περιπτώ-

σεις. Εµείς θέλουµε αυτές τις περιπτώσεις µε τη στήριξη των
ερευνητικών και επιστηµονικών κέντρων να τις κάνουµε κανόνα.

Γι’ αυτό η πρόταση είναι έχοντας τους στόχους και εκπονών-
τας το σχέδιο µε πολιτική βούληση να επιµείνουµε, ώστε να αξιο-
ποιηθούν τα εργαλεία εκεί που έχουµε τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα και, άρα, να πολλαπλασιάσουµε το παραγόµενο
στη χώρα κέρδος, για να στηρίξουµε και την  τοπική οικονοµία
και τους κτηνοτρόφους που επιχειρούν και την εθνική οικονοµία,
το εισόδηµά µας.

Από το µερικό, από το παράδειγµα που φέρατε του Κέντρου
Γενετικής Βελτίωσης των Ζώων, αναγόµαστε στο γενικό και αυτή
είναι η πρόκληση και για την Κυβέρνηση και για το Υπουργείο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 353/7-1-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Ποταµιού κ. Ιά-
σονα Φωτήλα προς τον Υπουργό  Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αξιοποί-
ηση των ευρωπαϊκών προγραµµάτων αντιµετώπισης της ανερ-
γίας των νέων.

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντω-
νοπούλου.

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς χρόνια πολλά και καλή χρονιά!
Η χώρα µας, σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία από την ετή-

σια έκθεση του ΟΟΣΑ, καταλαµβάνει θλιβερή πρωτιά µαζί µε την
Ισπανία στην ανεργία των νέων. Συγκεκριµένα, στις ηλικίες δε-
καπέντε έως είκοσι τεσσάρων ετών η ανεργία στην Ελλάδα και
στην Ισπανία ανέρχεται σε ποσοστό 52,4% και 53,2% αντίστοιχα. 

Η περιοχή, στην οποία εκλέγοµαι, η Αχαΐα, καταλαµβάνει, επί-
σης, ποσοστά ρεκόρ και στη νεανική, αλλά και στην ανεργία στο
σύνολό της, άνω του 25%.

Συνολικά για τη χώρα µας προβλέπεται, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της Κυβέρνησης, αύξηση της ανεργίας για το 2016 στο
25,8% από 25,4% το 2015.

Το θέµα της αντιµετώπισης της ανεργίας των νέων προφανώς
είναι τεράστιο και αφορά µία σειρά παράγοντες, οι οποίοι πρέπει
να υλοποιηθούν για να αντιµετωπιστεί, όπως επενδύσεις και φο-
ρολογία.

Όµως, θα ήθελα να εστιάσω την προσοχή στο ζήτηµα της
απορρόφησης σχετικών κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση
µε το πρόγραµµα «Εγγύηση για τη Νεολαία», για την ανάσχεση
του νούµερο ένα, µαζί µε το ασφαλιστικό, προβλήµατος στη
χώρα.

Γνωρίζουµε πως για το θέµα αυτό η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήδη
από τον Απρίλιο του 2013 έθεσε σε εφαρµογή συγκεκριµένη σύ-
σταση για την εφαρµογή των προγραµµάτων «Εγγυήσεις για τη
Νεολαία», το λεγόµενο «Youth Guarantee».

Στο πλαίσιο των προγραµµάτων προβλεπόταν µία σειρά µέ-
τρων και παρεµβάσεων µε έκτακτο και άµεσο χαρακτήρα, δίνον-
τας σε περίπου διακόσιες χιλιάδες νέους δεκαπέντε έως είκοσι
τεσσάρων ετών τη δυνατότητα να λαµβάνουν µία πρόταση καλής
ποιότητας για απασχόληση, επαγγελµατική κατάρτιση, µαθητεία
ή πρακτική άσκηση µέσα σε χρονικό διάστηµα τεσσάρων µηνών
από τότε που θα αποχωρήσουν από την επίσηµη εκπαίδευση ή
από τότε που θα µείνουν χωρίς εργασία.

Παράλληλα, αναδεικνύουν τη µαθητεία ως ένα από τα κοµβικά
εργαλεία για τη σταθερή και δοµική βελτίωση των µηχανισµών
ένταξης των νέων στην απασχόληση.

Η χρηµατοδότηση προέρχεται από κοινοτικούς πόρους και θα
ανέλθει για την περίοδο 2014 έως 2020 στο ποσό των 171, 5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Από την έκδοση της εν λόγω σύστασης, τον Απρίλιο του 2013,

η ανεργία των νέων στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει µειωθεί κατά
ένα εκατοµµύριο άτοµα, δηλαδή από 23,8% σε 20,4% τον Ιούλιο
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του 2015, σύµφωνα µε την απάντηση που έδωσε η επιτροπή σε
σχετική ερώτηση του ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Κούλο-
γλου, τον Οκτώβριο του 2015.

Στη χώρα µας, όµως, το πρόγραµµα ξεκίνησε καθυστερηµένα
τον Αύγουστο του 2014 και, όπως φαίνεται, µέχρι σήµερα δεν
έχουν αξιοποιηθεί στο έπακρο τα σχετικά κονδύλια, αν κρίνουµε
από τα συνεχιζόµενα υψηλά ποσοστά της ανεργίας.

Θα ήθελα, λοιπόν, κατ’ αρχάς να ρωτήσω, επειδή το ζήτηµα
αφορά χιλιάδες νέους που αναζητούν ευκαιρίες απασχόλησης
στη χώρα µας, πόσα προγράµµατα εφαρµόστηκαν από το σχε-
τικό πρόγραµµα στη χώρα µας από τον Ιανουάριο του 2015, που
αναλάβατε ως κυβέρνηση, και για ποιους λόγους δεν µειώθηκε
το σχετικό ποσοστό της ανεργίας όπως έγινε σε όλη την υπό-
λοιπη Ευρώπη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φωτήλα.
Κυρία Αντωνοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Φωτήλα, χαίροµαι πολύ για την ερώτησή σας. Σας ευχαρι-
στώ γιατί θα µου δώσετε την ευκαιρία να παρουσιάσω για άλλη
µία φορά κάποια στοιχεία, τα οποία είναι πολύ σηµαντικό να τα
γνωρίζουµε όλοι.

Πρώτον, να πω ότι, παρ’ ότι δεν πανηγυρίζουµε ως Κυβέρ-
νηση, αυτό που έχουµε δει τους τελευταίους δώδεκα µήνες είναι
τη µείωση και όχι την αύξηση της ανεργίας, παρά τα πολλά δυ-
σµενή σχόλια που ακούµε από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
που διαβάζουµε σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ακούµε στις τη-
λεοράσεις από διάφορους ειδήµονες που αναλύουν. Να επα-
νέλθω, λοιπόν, και να πω ότι η ανεργία τον Ιανουάριο του 2015
ήταν στο 25,9% και τον Ιανουάριο του 2016 είµαστε στο 24,5%.
Έχει πέσει, δηλαδή, σχεδόν κατά 1,5%.

Επίσης η «ΕΡΓΑΝΗ» µάς λέει µε τα τελευταία στοιχεία –βγήκαν
τα αποτελέσµατα µόλις πριν από δύο ηµέρες- ότι µέσα στο 2015
δηµιουργήθηκαν καθαρά εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας, αριθ-
µός ο οποίος αντιστοιχεί στο 2014. Είναι κατά τι διαφορετικός,
περίπου εκεί βρισκόµαστε, στις ενενήντα εννέα χιλιάδες επτακό-
σιες περίπου θέσεις εργασίας, όπως και το 2014. Άρα παρά την
τροµακτική πίεση που υπέστη η οικονοµία µας, παρά τα capital
controls ο ιδιωτικός τοµέας αντιστάθηκε και δηµιούργησε θέσεις
εργασίας.

Να έρθω τώρα στην ερώτησή σας. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)
Θα µου δώσετε λίγο χρόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά τα ποσοστά ανεργίας των νέων δεκαπέντε έως

είκοσι τεσσάρων ετών έχει µειωθεί το ποσοστό και έχει πάει στο
48,6%. Για τις ηλικίες είκοσι πέντε µέχρι είκοσι εννέα, όπου το
ποσοστό ήταν πράγµατι αυτό το πολύ υψηλό ποσοστό που δώ-
σατε εσείς, έχει κατέβει στο 34,3%. Άρα έχουµε δει βελτίωση. Σε
απόλυτους αριθµούς, δεν βρισκόµαστε πια στις  διακόσιες σα-
ράντα µε διακόσιες πενήντα χιλιάδες, αλλά στις εβδοµήντα εννέα
χιλιάδες για τους νέους δεκαπέντε έως είκοσι τεσσάρων ετών
και περίπου στις εκατόν δεκαοκτώ χιλιάδες για την άλλη ηλικιακή
οµάδα.

Τώρα να σας πω πού βρισκόµαστε στην «Εγγύηση για τη νεο-
λαία». Όπως πολύ σωστά αναφέρατε, έχουµε 171,5 εκατοµµύρια
από το συγκεκριµένο πρόγραµµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Θα µου δώσετε ακόµα δύο λεπτά για να µπορέσω να ολοκλη-
ρώσω.

Έχουµε επίσης 171,5 αντίστοιχα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Ταµείο. Έτσι έχουµε αυτόν τον κορβανά που φτάνει, µαζί µε κά-
ποια άλλα λίγα χρήµατα που υπάρχουν, στα 393 εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Να πω εν συντοµία ότι έχουµε ήδη ξεκινήσει στο 2015 µε προ-
γραµµατισµό που αφορούσε περίπου εξήντα χιλιάδες νέους και

ο προγραµµατισµός για προγράµµατα που ξεκινούν τον Ιανουά-
ριο, Φεβρουάριο, τον Μάρτιο και τον Απρίλιο, καταλαµβάνει σχε-
δόν το 100% των πόρων. Έχουµε δηλαδή µόνο 10 εκατοµµύρια
που υπολείπονται από αυτά, τα οποία έχει διαθέσιµα η χώρα, για
να υλοποιήσουµε υποστηρικτικά προγράµµατα εξειδικευµένης
κατάρτισης και εγγυηµένης απασχόλησης για τους νέους µας. 

Άρα εδώ που βρίσκεται η χώρα µας σήµερα µπορούµε να
πούµε ότι είµαστε πολύ υψηλά στην απορρόφηση, διότι, όπως
είπα, η υλοποίηση των προγραµµάτων αυτών ξεκινά στους επό-
µενους τρεις- τέσσερις µήνες και ήδη ορισµένα έχουν προκη-
ρυχθεί. Έχω ετοιµάσει µια λίστα µε όλες τις δράσεις και τις
ηµεροµηνίες, την οποία θα καταθέσω προς ενηµέρωση του Σώ-
µατος.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αν-
τωνοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ολοκληρώσω λέγοντας ότι το πρόβληµα των νέων και όλων
των ανέργων θα µπορέσει να εξοµαλυνθεί, όταν θα έχουµε ένα
σταθερό πολιτικό περιβάλλον, όταν µπορέσουν να ξαναγυρίσουν
οι επενδύσεις στον ιδιωτικό τοµέα και όταν θα έχουµε τους πό-
ρους, ώστε να έχουµε και στον δηµόσιο τοµέα τόσες προσλή-
ψεις όσες χρειάζονται, για να µπορούµε να εξυπηρετούµε τους
πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλκίδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι η Βουλή σήµερα είναι σε ελλιπή
σύνθεση, γιατί απαντούν οι Υπουργοί επί ερωτήσεων Βουλευτών.
Γι’ αυτό δεν υπάρχουν πολλοί Βουλευτές στα έδρανα.

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είµαι γνώστης των περισσοτέρων από αυτά που απαντήσατε.

Έχω στα χέρια µου και µια απάντηση που έχετε δώσει σε σχετική
ερώτηση Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ τον Δεκέµβριο του 2015. 

Θα ήθελα απλά να ρωτήσω, αν µπορείτε να µας πείτε πιο συγ-
κεκριµένα το ποσοστό, στο οποίο θα συνεισφέρουν στην αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος, γιατί οι αριθµοί συνεχίζουν να είναι
ανησυχητικοί. Το λέω αυτό, διότι γνωρίζω ότι στο συγκεκριµένο
πρόγραµµα για τη χώρα µας υπάρχουν δοµικά προβλήµατα που
έχουν να κάνουν µε τον τεράστιο αριθµό δυνητικών δικαιούχων,
µε τη χαµηλή ζήτηση εργασίας, την αναποτελεσµατική δηµόσια
διοίκηση, το γεγονός ότι το πρόγραµµα αυτό αναφέρεται µόνο
στις ηλικίες δεκαοκτώ µε είκοσι τέσσερα ενώ στη χώρα µας το
µεγαλύτερο πρόβληµα είναι στις ηλικίες µεταξύ είκοσι τέσσερα
και είκοσι εννέα. 

Ως προς αυτήν την κατεύθυνση, επειδή στη χώρα µας δοµικά
είναι πιο δύσκολο το θέµα για το συγκεκριµένο πρόγραµµα, θα
ήθελα να ρωτήσω αν έχετε κάνει κάποιες σκέψεις. 

Εµείς, ας πούµε, θα µπορούσαµε να σας προτείνουµε το εξής:
Το πρώτο βήµα είναι η στήριξη των υφιστάµενων επιχειρήσεων
µε την παροχή υπηρεσιών συµβουλευτικής και καθοδήγησης, σε
συνεργασία µε τις εργοδοτικές οργανώσεις και τα επιµελητήρια
και µε στόχο την υποβοήθηση των επιχειρήσεων να µειώσουν τις
αδυναµίες τους και να προβούν σε επιλεκτικές κινήσεις για την
ενίσχυση της δραστηριότητάς τους στη διεθνή αγορά. 

Επίσης, µια επιλογή, µια λύση είναι αντίστοιχη µε αυτή του
«ERASMUS» στον χώρο της εκπαίδευσης. Συγκεκριµένα, θα µπο-
ρούσε να επιλεγεί η συµµετοχή στην «Εγγύηση για τη Νεολαία»
επιχειρήσεων στο εξωτερικό, µε προτεραιότητα σε αυτές ελλη-
νικών συµφερόντων και για χρονικό διάστηµα αντίστοιχο µε αυτό
που προβλέπεται για τις επιχειρήσεις που λειτουργούν στην Ελ-
λάδα, ώστε να απορροφήσουν νέους, είτε σε θέσεις απασχόλη-
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σης είτε σε θέσεις πρακτικής άσκησης ή µαθητείας. 
Τέλος, µε δεδοµένο ότι ο κύριος βραχίονας για την υλοποίηση

της πρωτοβουλίας, σύµφωνα µε το ελληνικό σύµφωνο δράσης,
είναι ο ΟΑΕΔ, σε αυτόν πέφτει και το µεγαλύτερο βάρος και συγ-
κεκριµένα στα ανανεωµένα κέντρα προώθησης για απασχόληση.
Γι’ αυτό θα πρότεινα να µετεξελιχθεί σε ένα κεντρικό επιτελικό
φορέα που θα σχεδιάζει, θα υλοποιεί και θα ελέγχει, θα διορθώ-
νει, θα λογοδοτεί για τα αποτελέσµατα των δράσεών του στο
πλαίσιο του προγράµµατος «Εγγύηση για τη Νεολαία». 

Αυτό που θα ήθελα να ρωτήσω, κλείνοντας, είναι το εξής:
Υπάρχει κάποια εγγύηση ή, τέλος πάντων, ποια είναι η σκέψη
σας σχετικά µε το αν οι νέοι που θα απασχοληθούν µε αυτό το
πρόγραµµα θα συνεχίσουν µετά µε µόνιµη πρόσληψη ή απλά θα
γυρίσουν σπίτια τους; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει η κ. Αντωνοπούλου για τρία λεπτά. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Η πρώτη σας ερώτηση αναφερόταν στην απορρόφηση πόρων.
Ξεκινάµε, λοιπόν, να πούµε ότι ναι, οι πόροι απορροφώνται. Το
θέµα είναι κατά πόσο χρησιµοποιούµε αυτούς τους πόρους απο-
δοτικά, δηλαδή αν πιάνουν τόπο τα χρήµατα αυτά. 

Έτσι µάς δίνεται η δυνατότητα, πέρα από τα προγράµµατα κα-
τάρτισης -τα οποία ειδικά για τους νέους ακολουθούνται από πι-
στοποίηση των προσόντων που παίρνουν- να είναι εξειδικευµένα
και να πατάνε πάνω στις πραγµατικές ανάγκες που εµφανίζει η
αγορά εργασίας σήµερα. Ακολουθείται µε µια εγγυηµένη απα-
σχόληση, αλλά πολύ εύλογα ρωτάτε τι γίνεται από εκεί και πέρα. 

Από εκεί και πέρα, πρέπει να είναι κατανοητό σε όλους µας
ότι, στις σηµερινές συνθήκες που εξακολουθούµε να έχουµε
πάνω από ένα εκατοµµύριο ανθρώπους άνεργους, η λύση θα
βρεθεί µόνο όταν µπούµε σε πραγµατική τροχιά ανάπτυξης. Παρ’
όλα αυτά, προετοιµάζοντας τους νέους για την ένταξή τους στην
αγορά εργασίας, υπάρχουν εξειδικευµένα προγράµµατα τα
οποία τους υποστηρίζουν αναφορικά µε τη συµµετοχή τους σε
startups, δηλαδή προς την επιχειρηµατικότητα. Υπάρχουν συγ-
κεκριµένα προγράµµατα απ’ αυτά που αναφέρουµε, τα οποία εν-
τείνουν την πρώτη πρακτική άσκηση η οποία ακολουθείται από
έξι µε δέκα µήνες πραγµατική απασχόληση σε µία εταιρεία, µε
την υποχρέωση της εταιρείας να τους κρατήσει για άλλους τρεις
ή έξι µήνες.

Άρα αυτό που φιλοδοξούµε είναι, πρώτον, να δίνουµε µία
πρώτη ευκαιρία απασχόλησης, µία πρώτη ευκαιρία ένταξης, η
οποία όµως είναι κατανοητό ότι είναι µικρού χρονικού ορίζοντα.
Όπως είπα και προηγουµένως, η πραγµατική ένταξη των ανθρώ-
πων, νέων και µη, είναι αποτέλεσµα της γενικότερης πορείας της
οικονοµίας µας. 

Όσον αφορά τα κίνητρα που δίνουµε σε εταιρείες για να προσ-
λαµβάνουν νέους, αυτά υπάρχουν. Είναι υποστήριξη µισθολο-
γική αλλά και µη µισθολογικού κόστους, που αφορά
συγκεκριµένες ηλικίες. Πρέπει, βέβαια, να πω ότι αυτό αφορά
όχι µόνο νέους µέχρι είκοσι τεσσάρων ή είκοσι πέντε χρονών
αλλά και την άλλη ηλικιακή κατηγορία µέχρι και είκοσι εννέα
ετών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην έκτη µε αριθµό 357/8-
1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λάρι-
σας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη εναρµόνισης όλων
των τραπεζικών ιδρυµάτων αλλά και των ιδιωτικών εταιρειών πώ-
λησης των POS µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, αναφορικά µε τις
τιµές πώλησης αλλά και επιβάρυνσης των συναλλασσόµενων
κατά την επιβολή της προµήθειας.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Τρύ-
φων Αλεξιάδης.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρώτη σας τοποθέτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τη γνωρίζετε την επίκαιρη ερώτηση. Εν συν-

τοµία θα την αναπτύξω και προφορικά. 

Οι περισσότερες των υγιών επιχειρήσεων στην Ελλάδα λόγω
των capital controls έχουν προµηθευτεί τα POS. Σύµφωνα µε τον
κανονισµό 751/2015, η ανώτατη χρέωση στη συναλλαγή µέσω
των POS πρέπει να είναι στο 0,3%. Όµως, σύµφωνα µε σχετική
έρευνα, απεδείχθη ότι η χρέωση από την τράπεζα σε κάθε συ-
ναλλαγή µπορεί να φθάνει και το 3%. Αυτό είναι το πρώτο τµήµα
της ερώτησης.

Το δεύτερο,  το οποίο θέλω να πω, είναι ότι πολλές επιχειρή-
σεις, λόγω αδυναµίας ρύθµισης των οφειλών και λόγω χρέους
προς το δηµόσιο, δεν µπορούν να προµηθευτούν τα λεγόµενα
POS. Η ερώτηση είναι τι σκοπεύετε να κάνετε, διότι εδώ το τρα-
πεζικό ίδρυµα πλουτίζει αδικαιολογήτως εις βάρος των συναλ-
λασσόµενων και αν είναι στην πρόθεσή σας να επιλύσετε το θέµα
όσον αφορά την αδυναµία των επιχειρήσεων να έχουν τα POS,
τα οποία θα φέρουν έσοδα στο ελληνικό κράτος, αλλά καταπο-
λεµούν και τη φοροδιαφυγή, όπως πολύ σωστά έχετε πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, προκειµένου να
απαντήσετε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Κόκκαλη, µε την ερώτησή σας εισάγετε ένα σοβα-
ρότατο θέµα, το οποίο απασχολεί την ελληνική κοινωνία, αλλά
έχει απασχολήσει και τη Βουλή σε άλλες τοποθετήσεις και θα
σας απαντήσω τεκµηριωµένα και συνοπτικά.

Θα θέλαµε σε αυτήν την ερώτηση, πριν µπούµε στις λεπτοµέ-
ρειες, να κάνουµε µία γενική παρατήρηση. Το Υπουργείο Οικο-
νοµικών είναι µπροστά σε µεγάλους σχεδιασµούς. Έχουµε ήδη
ετοιµάσει διατάξεις και µία σειρά από παρεµβάσεις για την επέ-
κταση των ψηφιακών ηλεκτρονικών συναλλαγών σε κάθε µορφή
συναλλαγής και την ενίσχυση µέσω αυτής της διαδικασίας του
αγώνα που κάνουµε ενάντια στη φοροδιαφυγή, στο λαθρεµπόριο
και τη διαφθορά.

Εάν υπάρχει µια καθυστέρηση σε αυτά τα πράγµατα –και πολ-
λές φορές δεχόµαστε και µια άδικη κριτική γι’ αυτήν την καθυ-
στέρηση- είναι γιατί, δυστυχώς, όλα αυτά τα ωραία που είπατε
για την οδηγία δεν ισχύουν στην πραγµατική αγορά. Αυτήν τη
στιγµή, δηλαδή, υπάρχουν πολύ µεγάλες επιβαρύνσεις για την
αγορά των POS, υπάρχουν πολύ µεγάλες τιµές για τις προµή-
θειες, για τη συντήρηση του συστήµατος, όπως υπάρχουν και
πολύ µεγάλες προµήθειες για κάθε συναλλαγή. Ο στόχος του
Υπουργείου Οικονοµικών είναι να αυξήσει τα δηµόσια έσοδα
µέσω αυτής της διαδικασίας και όχι να αυξήσει τα κέρδη κά-
ποιων.

Με σαφήνεια, λοιπόν, λέµε ότι θα πρέπει σε αυτόν τον αγώνα
και σε πλήρη συνεργασία, το Υπουργείο Οικονοµικών µαζί µε τα
τραπεζικά ιδρύµατα να βοηθήσουµε όλοι µαζί να αλλάξουµε νο-
οτροπία και να δώσουµε τη δυνατότητα να λειτουργήσει αυτή η
διαδικασία. Επαναλαµβάνω ότι αν αυτή η διαδικασία είναι ευκαι-
ρία κάποιων να αυξήσουν τα κέρδη τους, τότε δεν θα έχει απο-
τέλεσµα. Το Υπουργείο Οικονοµικών δεν θα σταθεί θεατής σε
αυτήν την ιστορία. 

Ήδη είχαµε µια συνάντηση µε την Τράπεζα της Ελλάδας και ο
κ. Στουρνάρας συµφώνησε µαζί µας σε µια σειρά από ενέργειες,
που θα κάνουµε σε αυτόν τον τοµέα. Επίσης, θα κάνουµε µια συ-
νάντηση και µε την Ελληνική Ένωση Τραπεζών και µε τις τράπε-
ζες. Θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να πετύχουµε. 

Τώρα σε σχέση µε τα ζητήµατα της ερώτησής σας, θα ήθελα
να σας πω ότι επειδή θέλαµε να είµαστε ακριβείς στο τι θα απαν-
τήσουµε, απευθυνθήκαµε έγκαιρα στην Ελληνική Ένωση Τραπε-
ζών, για να έχουµε πλήρη στοιχεία και να τα καταθέσουµε στη
Βουλή. Όµως, δυστυχώς, από την απάντησή τους δεν προκύ-
πτουν αυτά τα στοιχεία. 

Εµείς θα καταθέσουµε στα Πρακτικά της Βουλής τόσο το έγ-
γραφο το δικό µας όσο και το έγγραφο της απάντησης που πή-
ραµε, προκειµένου να έχετε µια πλήρη εικόνα γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Από την έρευνα που κάναµε εµείς στο διαδίκτυο –διότι από τα
στοιχεία της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών δεν είχαµε αυτά τα
στοιχεία- είδαµε ότι, δυστυχώς, αυτά τα πολύ σωστά που λέτε
στην ερώτησή σας για µέγιστη χρέωση κ.λπ. δεν ισχύουν. Και το
περίεργο είναι ότι ενώ µπαίνεις στις σελίδες των τραπεζών και
βλέπεις ποια είναι η τιµή αγοράς ή η µηνιαία µίσθωση και το κό-
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στος συντήρησης, δεν βρήκαµε στο διαδίκτυο ποια είναι η προ-
µήθεια επί των συναλλαγών. 

Από τις καταγγελίες που έχουµε στο Υπουργείο Οικονοµικών,
η προµήθεια αυτή σχετίζεται µε το προφίλ του πελάτη. Δηλαδή
αλλιώς ξεκινάει η συζήτηση και µετά από διαπραγµάτευση τελει-
ώνει αλλού, ενώ, όπως πολύ σωστά λέτε, πρέπει να έχουµε στα-
θερές προµήθειες, που να µην είναι πάνω από 0,3%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο, προκειµένου
να µπορέσω να είµαι συνεπής στην απάντηση. 

Από την έρευνα που κάναµε, λοιπόν, εµείς στο διαδίκτυο για
τέσσερις µεγάλες τράπεζες, είδαµε, για παράδειγµα, ότι η
Εθνική Τράπεζα έχει για σταθερό µηχανισµό από 159 έως 182
και για φορητό από 329 έως 429. Δεν µπορώ να φανταστώ
υδραυλικό και ηλεκτρολόγο, οι οποίοι θα χρειαστούν να έχουν
φορητό, να πηγαίνουν να δίνουν τόσα χρήµατα για να µπορούν
να καλύψουν τη φορολογική ή την υπόλοιπη νοµοθεσία. 

Η Τράπεζα Πειραιώς έχει για τα σταθερά από 156 έως 226 και
για κινητά 357. 

Η Alpha Bank έχει για σταθερά 157 και για φορητά περίπου
263. 

Στην ιστοσελίδα της Eurobank δεν µπορέσαµε να βρούµε στοι-
χεία. 

Δεν θέλω να αδικήσω καµµία τράπεζα. Σήµερα κιόλας και
αφού η Ελληνική Ένωση Τραπεζών δεν µας έδωσε τα στοιχεία -
µας είπε ότι δεν είναι αρµόδια- θα στείλουµε επιστολή στις τρά-
πεζες και όποια απάντηση έχουµε από κάθε µία από τις
τράπεζες, θα σας ενηµερώσουµε και εσάς, διότι πρέπει να υπάρ-
χει πλήρης εικόνα γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Όσον αφορά, λοιπόν, αυτό το ζήτηµα, θα πρέπει να µειώσουν
όλοι τις προµήθειές τους -οι οποίες τώρα είναι πολύ µεγάλες-
και για την αγορά του µηχανήµατος και για τη µηνιαία συντήρηση
και για την προµήθεια σε κάθε συναλλαγή. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός σας, το
Υπουργείο Οικονοµικών θα καταθέσει τις επόµενες µέρες διά-
ταξη µέσω της οποίας για ό,τι αφορά χρέη προς το δηµόσιο,
ένας µοναδικός λογαριασµός –ένας µοναδικός!- ανά επιχείρηση
θα έχει ακατάσχετο το ποσό που αφορά τις εισροές των χρηµά-
των µέσω του POS ή της ηλεκτρονικής συναλλαγής και ακατά-
σχετο ό,τι αφορά από τον λογαριασµό αυτό σαν έξοδο για
αγορές µέσω πιστωτικών καρτών ή για ηλεκτρονικές συναλλαγές
για τις ανάγκες της επιχείρησης. 

Με αυτόν τον τρόπο θα δώσουµε τη δυνατότητα σε όλους να
µπορέσουν να προµηθευτούν αυτά τα µηχανήµατα και να λει-
τουργήσει η αγορά. Τέτοια κίνηση περιµένουµε να γίνει και από
την πλευρά των τραπεζών, ενώ πιστεύω ότι θα ευοδωθεί η συ-
νεργασία που έχει ξεκινήσει. Πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι αν
επεκτείνουµε τις τραπεζικές ηλεκτρονικές συναλλαγές, θα είναι
προς όφελος όλης της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οι τράπεζες είναι
εταιρείες. Έχουν τέτοιο νοµικό καθεστώς που η πολιτεία δεν
µπορεί να παρέµβει στον τρόπο λειτουργίας τους και στον τρόπο
δράσης τους. 

Εάν περιµένουµε από την Ελληνική Ένωση Τραπεζών να µας
πει τα πραγµατικά στοιχεία, καήκαµε! Τη δουλειά τους κάνουν.
Οι τράπεζες κέρδη θέλουν. Διότι η σχετική έρευνα είναι από το
Εµποροβιοµηχανικό Επιµελητήριο.

Η δική µου πρόταση ποια είναι; Να συνεργαστούµε µε τους
εµπόρους και αν, πράγµατι, η έρευνα είναι αληθής και εφόσον
δεν µπορούµε ως πολιτεία να παρέµβουµε νοµικά, να φορολο-
γηθούν οι τράπεζες, εφόσον χρεώνουν µέχρι και 2% και 3%,

κύριε Υπουργέ. Ορίστε ένα ισοδύναµο! Να φορολογηθούν οι
τράπεζες, διότι είναι ένα κέρδος και αθέµιτο και παράνοµο και
αδικαιολόγητο.

Καταλαβαίνω το νοµικό κώλυµα ότι η πολιτεία δεν µπορεί να
παρέµβει στην Ελληνική Ένωση Τραπεζών. Εφόσον, όµως, υφί-
στανται αυτές οι παράνοµες χρεώσεις, να φορολογηθούν αυτά
τα κέρδη των τραπεζών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, µπορείτε να απαντήσετε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βουλευτά, είναι σαφέστατο ότι το Υπουργείο Οικο-
νοµικών στον αγώνα που δίνει για τη φοροδιαφυγή, το
λαθρεµπόριο και τη διαφθορά, για να αντιµετωπίσει τα φαινό-
µενα αυτά, θα συνεργαστεί όχι µόνο µε τους εµπόρους, τους
τραπεζίτες αλλά και µε οποιονδήποτε άλλον. Μόνο µε τον διά-
βολο δεν θα συνεργαστούµε! Θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν –και
αυτό το αποδεικνύουµε καθηµερινά- για να συνεργαστούµε µε
οποιοδήποτε, να έχουµε την πληροφόρηση εκείνη, τη στήριξη,
τη συνεργασία, να δηµιουργήσουµε εκείνο το κοινωνικό και πο-
λιτικό µέτωπο, για να έχουµε αποτελέσµατα. 

Και ήδη έχουµε αποτελέσµατα. Σας το λέω εδώ, γιατί δεν θα
το ακούσετε στα δελτία των οκτώ ή σε κάποια άλλα κατευθυνό-
µενα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Ήδη έχουµε αποτελέσµατα: Το
2013-2014 -το 2014, την εποχή του success story- τα φορολογικά
έσοδα ήταν κατά 1,5 δισεκατοµµύριο λιγότερα. Το 2014-2015 τα
φορολογικά έσοδα όχι µόνο δεν είναι µειωµένα κατά 1,5 δισεκα-
τοµµύριο, αλλά έχουν και θετικό πρόσηµο και είναι συν 39 εκα-
τοµµύρια. 

Αυτά, βεβαίως, σας τα λέω εδώ, γιατί δεν θα τα πληροφορη-
θείτε από ορισµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που φέρνουν την
καταστροφολογία, όπως, για παράδειγµα, µε τα τέλη κυκλοφο-
ρίας, που θυµόσαστε τι ακούστηκε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και
το τι γράφτηκε σε έντυπο και ηλεκτρονικό Τύπο, όταν  φέραµε τη
διάταξη, για το τι θα γινόταν. Και τώρα κανένας δεν λέει ότι έχουµε
8 εκατοµµύρια έσοδα παραπάνω, έχουµε δίκαιη κατανοµή των
βαρών –όσο µπορούµε, έστω µικρή- από τα τέλη κυκλοφορίας και
έχουµε και εκατό χιλιάδες αυτοκίνητα περισσότερα από το 2014
να κυκλοφορούν. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, αυτό το θέµα, είναι σαφέστατο ότι θα
κάνουµε συνεργασία µε οποιονδήποτε, για να αυξήσουµε τα δη-
µόσια έσοδα και να επεκτείνουµε τις ηλεκτρονικές συναλλαγές. 

Το δηµόσιο, το κράτος, έχει πάρα πολλά εργαλεία. Και εδώ
πρέπει να αποφασίσουν όποιοι δεν θέλουν να συνεργαστούν: Ή
θα συνεργαστούν, για να έχουµε κοινά αποτελέσµατα, ή θα
εφαρµόσουµε τη νοµοθεσία και το Σύνταγµα. Δεν υπάρχει περί-
πτωση το Υπουργείο Οικονοµικών να δίνει έναν αγώνα για να αυ-
ξήσει τα δηµόσια έσοδα και κάποιοι, µέσω αυτού του αγώνα, να
προσπαθούν να αυξήσουν τα κέρδη τους. Συνεργασία θέλουµε,
ναι, αλλά ουσιαστική και σε όφελος της κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί των επικαίρων ερω-
τήσεων.

Θα ακολουθήσει νοµοθετική εργασία. 
Διακόπτουµε για δέκα λεπτά, προκειµένου να ξεκινήσουµε µε

τη νοµοθετική εργασία, όπως έχει γίνει γνωστή από την ηµερήσια
διάταξη.

Σας ευχαριστώ.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσουµε, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες
και τρεις συνοδοί καθηγητές από το Γ’ Γυµνάσιο Ιλίου. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εισερ-
χόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κύρωση Αναθε-
ωρηµένου Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη». 

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή, µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής. Δηλαδή, µπορούν να
λάβουν τον λόγο µόνο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτής της συµφωνίας.

Θέλει, λοιπόν, κάποιος συνάδελφος να λάβει τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Βέβαια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Δεν έχω αντίρρηση.
Κύριε Κουκούτση, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το προοίµιο του νοµοσχεδίου αυτού υπογραµµίζει τη θέληση

των κυβερνήσεων των κρατών-µελών του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης, να εξασφαλίσουν στους πληθυσµούς τους τα κοινωνικά δι-
καιώµατα που προβλέπονται από τον Χάρτη, προκειµένου να
βελτιώσουν το κοινωνικό τους επίπεδο και να προαγάγουν την
κοινωνική τους ευηµερία. Οποία ειρωνεία, οποία υποκρισία και
πόσο οξύµωρο ακούγεται σήµερα, όταν ζώντας σε µια χώρα που
όλα αυτά τα δικαιώµατα έχουν καταστρατηγηθεί από τους κυ-
βερνώντες, όταν η καταστρατήγησή τους έχει γίνει, ουσιαστικά,
θεσµός.   

Κάνοντας έναν πολύ γρήγορο απολογισµό, αρκεί να σηµει-
ώσουµε ότι την τελευταία πενταετία η πολιτική αυτή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, της Ευρωπαϊκής Κρατικής Τράπεζας και του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου µε τις κυβερνήσεις που υπηρέ-
τησαν, οδήγησαν την κοινωνία σε µια καταστροφή. Ανεργία δυ-
σθεώρητη, µεγάλο µέρος του παραγωγικού ιστού και δεκάδες
χιλιάδες επιχειρήσεις στο έλεος του θεού, εκατοντάδες χιλιάδες
νέοι οδηγήθηκαν στη µετανάστευση και στην εκµετάλλευση.
Ποια Χάρτα, λοιπόν; Ποια εργασιακά δικαιώµατα; Άραγε, εµείς
στη Νότιο Ευρώπη και ειδικά οι Έλληνες έχουµε τα ίδια δικαιώ-
µατα µε την Ευρώπη του Βορρά, µε τους εργαζόµενους των βό-
ρειων χωρών; 

Το βιοτικό επίπεδο του λαού µας είναι στα όρια της δυστυχίας,
της ανέχειας. Οι µισθοί, οι συντάξεις, οι κοινωνικές παροχές εξα-
φανίστηκαν, η παιδεία και η υγεία χτυπήθηκαν βάναυσα. Ό,τι δεν
τόλµησαν οι νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις το πέτυχαν οι αυτο-
αποκαλούµενοι «αριστεροί», για να επιβεβαιώσουν  για µια ακόµη
φορά τη θεωρία ότι τα µέτρα αυτά τα περνούν πιο εύκολα οι λε-
γόµενες «σοσιαλιστικές», «αριστερές», «προοδευτικές» δυνάµεις,
διότι απορροφούν καλύτερα τους κοινωνικούς κραδασµούς και
έχουν εκείνο το λεκτικό περιτύλιγµα, το «πακέτο» για να το σερ-
βίρουν, αφού το φορτώσουν µε φθηνές δικαιολογίες σε εξωγε-
νείς παράγοντες, λέγοντας ότι την ευθύνη την έχει οποιοσδήποτε
άλλος εκτός από αυτούς. 

Οι πιστές εφαρµογές του µνηµονίου από το 2010 έως σήµερα
έχουν προβεί σε µαζικές παραβιάσεις των θεµελιωδών και αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, όπως αυτά καταγράφονται στο Χάρτη
Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες
όµως ούτε έχουν αναγνωρισθεί, ούτε έχουν καταλογιστεί. Από
τη µια η Κυβέρνηση δίνει το χέρι σε καταπατητές ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, κάνοντας νέες συµφωνίες και από την άλλη κατη-
γορεί τους ίδιους ως απάνθρωπους. Τον Σεπτέµβρη του 2014,
όµως, οι Έλληνες έµαθαν, αν και αυτοκτονούν, αν και λιποθυ-
µούν από την πείνα, αν και έχουν χάσει οποιοδήποτε δικαίωµα
εργασίας και αξιοπρέπειας, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο Ορ-
γανισµός Ηνωµένων Εθνών, δεν επεµβαίνουν.

Σε µια εξόχως κυνική δήλωση-απάντηση, ο τότε Επίτροπος της
Κοµισιόν Κατάινεν ανέφερε ότι στις χώρες του µνηµονίου δεν
χωρούν δηµοκρατικά και κοινωνικά δικαιώµατα, διότι το µνηµόνιο
δεν είναι ενωσιακό έγγραφο, µε αποτέλεσµα η Χάρτα που ψηφί-

ζουµε σήµερα, για εµάς τους Έλληνες να µην ισχύει. Στο ίδιο
πλαίσιο, ας µην ξεχνάµε ότι ήταν και η απάντηση του Μοσκοβισί,
ότι ο Χάρτης θεµελιωδών δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
δεν είναι εφαρµοστέος στην Ελλάδα, ενώ ο ίδιος δεν απαντά στο
πώς ακριβώς νοµιµοποιείται η Κοµισιόν, µετέχοντας στην τρόικα,
να εισηγείται δυσµενείς παρεµβάσεις σε πεδία που ρητά εξαι-
ρούνται από το ενωσιακό δίκαιο. 

Αποκαλύπτεται έτσι το καθεστώς περιορισµένης έως µηδενι-
κής εφαρµογής του εθνικού δικαίου, της εθνικής ανεξαρτησίας.
Ουσιαστικά οι Ευρωπαίοι δεν βλέπουν καµµία παραβίαση δικαιω-
µάτων σε µια χώρα, η οποία φτωχοποιήθηκε βίαια τα τελευταία
χρόνια, µ’ ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού της να έχει εξαθλιω-
θεί. Η Ελλάδα έχει µετατραπεί σε µια αρένα, στην οποία διαπράχ-
θηκαν χιλιάδες αυτοκτονίες λόγω των οικονοµικών δυσκολιών,
µία πραγµατική γενοκτονία και έχουν το θράσος οι Ευρωπαίοι να
υποστηρίζουν ότι δεν έχει παραβιαστεί κανένα δικαίωµα του Έλ-
ληνα πολίτη; 

Η Κοµισιόν πρέπει να µας απαντήσει εάν το ευρωπαϊκό πλαίσιο
εργασιακών δικαιωµάτων -το οποίο υπόσχεται- θα ισχύσει και για
την Ελλάδα ή θα κρατήσει τη διπλή γλώσσα που είχε τα προ-
ηγούµενα χρόνια και θα ζητάει η Ελλάδα να εξαιρείται από το
πλαίσιο λόγω του µνηµονίου.

Εµείς ως εθνικιστικό κίνηµα οφείλουµε να δηλώσουµε ότι δεν
αποδεχόµαστε την ψήφιση, διότι κρίνουµε ότι είναι κοροϊδία, ότι
είναι εµπαιγµός και ότι σήµερα ο Έλληνας εργαζόµενος δεν έχει
τα δικαιώµατα που αναφέρονται σ’ αυτήν εδώ τη Χάρτα.

Ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστώ κι εγώ.
Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστούµε, κυρία Πρόεδρε, αν και

το πεντάλεπτο δεν είναι αρκετό για να αναπτύξει κανείς τις θέ-
σεις του πάνω σ’ αυτό που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση, δηλαδή
την κύρωση του Αναθεωρηµένου Χάρτη των Κοινωνικών Δικαιω-
µάτων –των λεγόµενων- που έχει αποφασίσει το Ευρωπαϊκό Συµ-
βούλιο.

Η αναγνώριση και η προστασία των δικαιωµάτων που αναφέ-
ρονται στον παρόντα Χάρτη έχουν µόνο διακηρυκτικό χαρα-
κτήρα. Αποτελούν ένα ευχολόγιο, χωρίς πρακτικό αντίκρισµα για
τους λαούς, αφού όλες οι κυβερνήσεις των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
αποφασίζουν και υλοποιούν πολιτικές που τσακίζουν στην κυριο-
λεξία το σύνολο των εργατικών λαϊκών δικαιωµάτων. 

Η αναθεώρηση του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη σε πολλά
σηµεία εναρµονίζεται και αποτυπώνει τη σύγχρονη αντιλαϊκή
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι η στρατηγική της αν-
ταγωνιστικότητας, στην οποία τα πάντα υποτάσσονται, στρατη-
γική που βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση µε τα βασικά δικαιώµατα
των εργαζοµένων, στρατηγική που είχε προσχεδιαστεί µε τη Συν-
θήκη του Μάαστριχτ και πιο ειδικά από το 1993 µε τη Λευκή
Βίβλο και αφορούσε το σύνολο των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η εφαρµογή αυτής της στρατηγικής δεν ήταν που συνοδεύ-
τηκε µε µέτρα που οδήγησαν σε µεγάλες ανατροπές στις εργα-
σιακές σχέσεις, στους µισθούς, στις συλλογικές συµβάσεις, στις
συντάξεις, στις κοινωνικές παροχές και σε άλλες κατακτήσεις
της εργατικής τάξης; Πρόκειται για τις λεγόµενες καπιταλιστικές
αναδιαρθρώσεις, τις αντεργατικές µεταρρυθµίσεις που εκπο-
νούνται συστηµατικά και µε ενιαίο ευρωενωσιακό σχέδιο. 

Στο πλαίσιο της ενιαίας στρατηγικής προωθείται ενιαία πολι-
τική για δραστική µείωση των µισθών και των µεροκάµατων µε
σειρά µέτρων που αποσκοπούν στην κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας και την προώθηση µορφών εναλλακτικής
και µερικής απασχόλησης µε διάφορες µορφές. 

Τι δεν έχουµε ζήσει; Εργασία ορισµένου χρόνου; Μερική απα-
σχόληση; Προσωρινή απασχόληση; Ατοµικές συµβάσεις; Mini
jobs; Συµβάσεις µε την ώρα; Συµβόλαια µηδενικού ωραρίου;
Είναι οι βέλτιστες πρακτικές που εφαρµόζονται στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Είναι αυτά που αποτελούν τον κοινωνικό χάρτη; Κατάρ-
γηση του σταθερού ηµερήσιου χρόνου εργασίας, της µονιµότη-
τας στη δουλειά στο δηµόσιο και ορισµένης πιο σταθερής στον
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ιδιωτικό τοµέα, γενικευµένες αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις,
όπως διευθέτηση του χρόνου εργασίας, ενεργός και ανενεργός
χρόνος εργασίας, η οδηγία Σέρκας, κατάργηση των υπερωριών,
απελευθέρωση των απολύσεων, απελευθέρωση των υπηρεσιών
στην ενιαία αγορά µε την οδηγία Μπολκεστάιν το 2006, την οδη-
γία για την οργάνωση του χρόνου εργασίας, την Πράσινη Βίβλο
για τον εκσυγχρονισµό του εργατικού δικαίου στον 21ο αιώνα;
Πολιτικές που είναι ενταγµένες στη στρατηγική της απελευθέ-
ρωσης της αγοράς εργασίας σε βάθος χρόνου και στην προσαρ-
µογή των εργατικών µισθών και µεροκάµατων στα πολύ χαµηλά
επίπεδα που διαµορφώνονται στη διεθνή καπιταλιστική αγορά.

Ενιαία πολιτική για τη συρρίκνωση των κοινωνικών παροχών
και πριν από όλα, για τα συστήµατα Κοινωνικής Ασφάλισης -συν-
τάξεις, υγεία, πρόνοια- επέκταση της ιδιωτικοποίησης των επαγ-
γελµατικών ταµείων. 

Ακριβώς αυτή τη κατεύθυνση υπηρετεί το σχέδιο νόµου λαι-
µητόµο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, το οποίο µε την πάλη της
εργατικής τάξης του λαού δεν πρέπει να φτάσει στη βουλή για
το ασφαλιστικό. 

Πολλά µπορούσε να πει κανείς, όµως ο χρόνος είναι λίγος και
θα πάω στο διά ταύτα. Παρ’ όλα αυτά, εµείς θέλουµε να σηµει-
ώσουµε ότι η Κυβέρνηση δηλώνει ότι δεν δεσµεύεται από τις δια-
τάξεις του άρθρου 6 ως προς την καθιέρωση και χρήση
µηχανισµών διαιτησίας για τη ρύθµιση των εργασιακών διαφορών,
ιδίως ως προς το δικαίωµα µονοµερούς πρόσβασης στη διαιτησία
σε περίπτωση αποτυχίαςτων συλλογικών διαπραγµατεύσεων. 

Είναι µια απαράδεκτη επιλογή, η οποία επιβεβαιώνει την επι-
µονή και του ΣΥΡΙΖΑ στο αντεργατικό οπλοστάσιο των προηγού-
µενων κυβερνήσεων, που απαγόρευσαν τη µονοµερή προσφυγή
στη διαιτησία όταν αποτυγχάνουν οι διαπραγµατεύσεις. 

Ως προς τη ρύθµιση του άρθρου 6 σε σχέση µε τη ρύθµιση
του δικαιώµατος των εργοδοτών στη συλλογική δράση, ιδίως ως
προς την απαγόρευση ανταπεργίας, κυρία Υπουργέ, το τονίσαµε
στην επιτροπή και απαιτούµε από την κυβέρνηση να ερµηνεύσει
στο σηµείο αυτό για ποιο πράγµα δεν θέλει να δεσµευτεί: Για την
απαγόρευση ή για τη δυνατότητα επιβολής της ανταπεργίας εκ
µέρους των εργοδοτών; 

Επίσης δεν κυρώνει, επικαλούµενη τους ίδιους λόγους, τη διά-
ταξη του άρθρου 19 παράγραφος 12 του αναθεωρηµένου
Χάρτη, που αφορά στην υποχρέωση των κρατών να προάγουν
και να διευκολύνουν, στον βαθµό που είναι εφικτό, τη διδασκαλία
της µητρικής γλώσσας του διακινούµενου εργαζόµενου στα παι-
διά του, παρ’ όλο που η σχετική υποχρέωση ουσιαστικά περιέ-
χεται µόνο ως χαλαρή διακήρυξη στον αναθεωρηµένο Χάρτη. Η
µη κύρωση, όµως, τι δείχνει; Δείχνει µια αντιµεταναστευτική αν-
τίληψη.

Στον Χάρτη υιοθετείται η λογική µιας µίνιµουµ προστασίας των
κοινωνικών δικαιωµάτων, που σε σχέση µε τα εργασιακά δικαιώ-
µατα, πρέπει –λέει- να είναι ανεκτή από τους εργοδότες. 

Θεσµοθετούνται περιορισµοί και εξαιρέσεις, αλλά, κυρία
Υπουργέ, και αναγνώριση και νοµιµοποίηση αντεργατικών ρυθ-
µίσεων, αλλά και των λεγόµενων δικαιωµάτων εργοδοτών. Πρό-
κειται για ρυθµίσεις στον εργασιακό χώρο, που είναι πίσω από
διεθνείς συµβάσεις εργασίας, πίσω και από ισχύουσες σε εθνικό
επίπεδο ρυθµίσεις αλλά και από τις εργατικές κατακτήσεις. 

Να αναφέρουµε, για παράδειγµα, το δικαίωµα σε δίκαιες συν-
θήκες εργασίας. Τι λέει εδώ; Γίνεται λόγος γενικά και αόριστα
για εύλογη διάρκεια καθηµερινού και εβδοµαδιαίου ωραρίου, για
εξάλειψη κινδύνων –λέει- σε επικίνδυνα ή ανθυγιεινά επαγγέλ-
µατα, µέσα από τη µείωση των ωρών εργασίας ή τη χορήγηση
πρόσθετης άδειας µε αποδοχές, για εξασφάλιση της νυχτερινής
εργασίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ιδιαίτερη φύση της νυχτε-
ρινής εργασίας. Ποιος είναι ο σταθερός ηµερήσιος χρόνος; Είναι
τελειωµένος δηλαδή. Είναι πίσω από αυτά που έχουµε µέχρι σή-
µερα. 

Στα άρθρα 3: «Το δικαίωµα σε συνθήκες ασφάλειας και υγιει-
νής στην εργασία» και το άρθρο 22: «Το δικαίωµα συµµετοχής
στον καθορισµό και τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας και του
εργασιακού περιβάλλοντος» 

Το στρατηγικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2014-2020,
όπως και το προηγούµενο για την υγεία και ασφάλεια, έχει ως

κριτήριο αντιµετώπισης του επαγγελµατικού κινδύνου τη δια-
σφάλιση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων. 

Η πολιτική ενίσχυσης της κερδοφορίας και της ανταγωνιστι-
κότητας των επιχειρήσεων αποτελεί βασικό άξονα των αποφά-
σεων και συνθηκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,  όπως είναι η
στρατηγική Λισαβόνας, Ευρώπη 2020.

Από αυτή την άποψη οι διατυπώσεις των άρθρων 3 και 22,
κυρία Υπουργέ, για την υγιεινή και ασφάλεια αποτελούν «ευχές»,
αφού το κριτήριο των αποφάσεων και της λήψης µέτρων είναι η
σύγκριση του κόστους πρόληψης και του κόστους αντιµετώπι-
σης του επαγγελµατικού κινδύνου στο επίπεδο της επιχείρησης.
Στο επίπεδο του κράτους, η αντιµετώπιση του επαγγελµατικού
κινδύνου υποτάσσεται στο κριτήριο της διασφάλισης της κερδο-
φορίας του κεφαλαίου. Άρα δεν υπάρχει καµµία προστασία του
εργαζόµενου. Πάνω από όλα είναι η ανταγωνιστικότητα και η
κερδοφορία. 

Κι επειδή πολλά µπορεί να πει κανείς, εµείς γι’ αυτούς, αλλά
και πολλούς άλλους σπουδαίους λόγους που έχουµε πει και στην
επιτροπή -και θέλουµε να καταθέσουµε για τα Πρακτικά ολό-
κληρη την ανάλυσή µας γι’ αυτό τον Χάρτη που µας φέρατε εδώ-
δεν θα ψηφίσουµε και θα προσπαθήσουµε, βέβαια, µέσα από το
κίνηµα, διαθέτοντας όλες µας τις δυνάµεις, να κατακτήσει η ερ-
γατική τάξη, οι εργαζόµενοι συνολικά, τα λαϊκά στρώµατα, πραγ-
µατικά κοινωνικά δικαιώµατα σε µια άλλη µορφή οργάνωσης της
οικονοµίας, µε άλλη εξουσία, µε τον ίδιο τον λαό στην εξουσία
και αυτός να κάνει κουµάντο στα ίδια τα µέσα παραγωγής,
πράγµα που θα οδηγήσει τα λαϊκά στρώµατα σε πραγµατικά κοι-
νωνικά δικαιώµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανάλυση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Υπουργέ, κυρία Φωτίου, θέλετε τον λόγο;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, κυρία
Πρόεδρε, για δύο-τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς
ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις σας. 

Θα ήθελα εξαρχής να κάνω µια διευκρίνιση, γιατί νοµίζω ότι οι
εκπρόσωποι και των δύο κοµµάτων κάνουν µια σύγχυση. Ο συγ-
κεκριµένος Χάρτης, τον οποίο σήµερα κυρώνουµε, δεν πρόκειται
για κείµενο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μπερδεύουµε, δηλαδή, το
Συµβούλιο της Ευρώπης µε τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Άρθρο 1. Να ξεκαθαρίσουµε ότι είναι δύο διαφορετικά νοµικά
κείµενα το «ο Αναθεωρηµένος Ευρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρτης
του Συµβουλίου της Ευρώπης» και «ο Θεµελιώδης Χάρτης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης». Είναι διαφορετικά. Εποµένως η συµµόρ-
φωση ή η µη συµµόρφωση προς αυτόν, δεν γίνεται από όργανα
της Ευρωπαϊκή Ένωσης αλλά του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Εποµένως εµάς σε αυτήν την πολιτική συγκυρία µας ενδιαφέ-
ρει αυτή η κύρωση και για ποιον λόγο; Μας ενδιαφέρει πολύ,
όπως έδειξαν έξι προηγούµενες περιπτώσεις, που ήρθαν στην
Επιτροπή Κοινωνικών Δικαιωµάτων του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού
Χάρτη σε ένα κείµενο λιγότερο προστατευτικό από αυτό εδώ,
γιατί αυτό είναι περισσότερο προστατευτικό. Τότε, έκρινε αυτή
η επιτροπή και για τις έξι περιπτώσεις ότι το πρώτο µνηµόνιο -
γιατί σε αυτό αφορούσε- ήταν αντίθετο στην ευρωπαϊκή νοµιµό-
τητα, αντίθετο στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη. Είναι αυτό
όπλο στα χέρια µας σήµερα; Είναι. Είναι στον διεθνή συσχετισµό
δύναµης. Είναι µέσα στην παγκοσµιότητα, όπου παίζεται ο ρόλος
της Ελλάδας, όπου παίζεται η κατάσταση της Ελλάδας και ξέ-
ρετε ότι έχουµε ανάγκη συµµαχιών σε αυτήν την κατάσταση. Άρα
τα όσα ακούσαµε, τουλάχιστον από τη Χρυσή Αυγή, δεν ισχύουν. 

Δεύτερον, δεν είναι τυχαίο ότι είκοσι χρόνια τώρα δεν κυρώ-
νεται αυτός ο Χάρτης. Γιατί είκοσι χρόνια δεν κυρώνεται; Δεν κυ-
ρώνεται είκοσι χρόνια, κυρία Πρόεδρε, διότι ήδη από τον Χάρτη
των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του ’61 που αναφέρθηκε ο κ. Κα-
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τσώτης, προφανώς η Ευρώπη ολόκληρη, αλλά και η σύγκρουση
κεφαλαίου κι εργασίας, δηµιουργεί συνθήκες, οι οποίες είναι δυ-
σµενέστερες, πλέον, για τους εργαζόµενους και άρα αποφεύγε-
ται, εδώ, στη δική µας χώρα από το ’96 µέχρι σήµερα, ενώ
εξελίσσεται, µετατρέπεται, όλη η ιστορία σε πολιτικές νεοφιλε-
λεύθερες από τις ισχύουσες κυβερνήσεις και δεν κυρώνουν τον
Χάρτη. Δεν είναι τυχαίο αυτό. 

Τρίτο σηµείο που θέλω να αναφερθώ: Στις παρατηρήσεις του
κ. Κατσώτη, οι οποίες είναι εύλογες, για το άρθρο 2, που αφορά
τις διατάξεις του άρθρου 6 της Χάρτας. Προσέξτε: Τις κυρώ-
νουµε µε επιφύλαξη. Τι σηµαίνει «µε επιφύλαξη»; Σηµαίνει ότι
ισχύει η ισχύουσα νοµοθεσία. 

Άρα, πρώτον, στο θέµα για τη ρύθµιση εργασιακών διαφορών,
ιδίως ως προς το δικαίωµα µονοµερούς πρόσβασης στη διαιτη-
σία σε περίπτωση αποτυχίας των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, εµείς λέµε «επιφύλαξη», άρα δεν ισχύει αυτό. 

Δηλαδή, µπορούµε να πηγαίνουµε σε µονοµερή διαπραγµά-
τευση εάν αποτύχει η συλλογική διαπραγµάτευση, διότι, όπως
λέει το Σύνταγµα -άρθρο 22- και όπως λέει επανειληµµένα ο αν-
τίστοιχος νόµος, ο οποίος ισχύει σήµερα, αυτό δεν µπορεί να
ισχύσει στον ελληνικό χώρο. Εµείς, δηλαδή, εξακολουθούµε να
υποστηρίζουµε και νοµικά τη µονοµερή διαπραγµάτευση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ο νόµος σήµερα δεν το επιτρέπει.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το προβλέ-
πει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τον αλλάξατε;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το προβλέ-
πει και µπορώ να επανέλθω σε αυτό αν θέλετε. 

Δεν είναι τυχαίο, κύριε Κατσώτη, ότι το γεγονός πως κάνουµε
ακριβώς αυτήν τη ρύθµιση µε επιφύλαξη, βρίσκει αντίθετο το
ΣΕΒ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Ένα λεπτό ακόµα θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε.
Και ξέρετε την ανακοίνωση του ΣΕΒ που διαφωνεί κατηγορη-

µατικά µε την επιφύλαξη, µε την οποία ψηφίζουµε το συγκεκρι-
µένο άρθρο, διότι ακριβώς δεν θέλει να ισχύσει η µονοµερής
διαπραγµάτευση.

Δεύτερον, στο ίδιο άρθρο οι διατάξεις δεν δεσµεύουν την Ελ-
λάδα ως προς τη ρύθµιση του δικαιώµατος των εργοδοτών στη
λεγόµενη συλλογική δράση, δηλαδή στην ανταπεργία των εργο-
δοτών, στο  lockout για να συνεννοούµαστε. Έτσι θέτουµε το
θέµα της επιφύλαξης. Δηλαδή, αναγνωρίζεται ανώτερο το ελλη-
νικό δίκαιο στο συγκεκριµένο θέµα και εποµένως δεν επιτρέπε-
ται, όπως ρητά αναφέρεται και στην εισηγητική έκθεση, να

εξασκήσουν το δικαίωµα αυτό οι εργοδότες του lockout. Είναι
σαφές και δεν θέλουµε να δηµιουργείται καµµία άλλη παρα-
νόηση.

Τελειώνοντας, θα αναφερθώ στο άρθρο 3. Στο άρθρο 3, πα-
ράγραφος 4 και στο άρθρο 19, παράγραφος 12, µιλάµε για ιατρό
εργασίας. Αυτόν τον έχουµε στην ελληνική νοµοθεσία -και στις
ιδιαίτερες καταστάσεις- σε επιχειρήσεις άνω των πενήντα ατό-
µων ή –σύµφωνα µε τα όσα προβλέπονται στον νόµο- σε επιχει-
ρήσεις αυξηµένου εργασιακού κινδύνου. Δεν είναι εύκολο για
εµάς να το κάνουµε σε όλες τις επιχειρήσεις, ακόµα και πέντε
ανθρώπων ή δέκα ανθρώπων. Αυτή είναι η διαφορά µας. Δεν
έχουµε άλλη διαφορά.

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι στον χρόνο, που µου δόθηκε,
απάντησα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε την κυρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Κύρωση Αναθεωρηµένου Ευρωπαϊκού
Κοινωνικού Χάρτη».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κύρωση Αναθεωρηµένου
Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κύρωση Αναθεωρηµένου Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη»

Άρθρο πρώτο 

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, ο Αναθεωρηµένος Ευρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρ-
της, ο οποίος υπογράφηκε στο Στρασβούργο στις 3 Μαΐου 1996,
ως προς τις ακόλουθες διατάξεις του:

Άρθρα 1, 2, άρθρο 3 παράγραφοι 1, 2 και 3, άρθρα 4, 5, 6, 7,
8, 9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, άρθρο 19 παράγραφοι
1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 και 11, άρθρα 20, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 27,
28, 29, 30, 31. 

Το κείµενο του Χάρτη στο αγγλικό πρωτότυπο και σε µετά-
φρασή του στην ελληνική έχει ως εξής:

4396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΣΤ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4423



4424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΣΤ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4433



4434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα,...............................................2016



ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευ-
θύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα τα εξής:
1. Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Οικονο-

µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, και
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κατέθεσαν στις 14-
1-2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν για τις Θαλάσσιες Μεταφορές».

2. Οι Υπουργοί Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Εξωτερι-
κών και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 14-1-2016 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Λευκο-
ρωσίας για τις διεθνείς οδικές επιβατικές και εµπορευµατικές µε-
ταφορές».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.31’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο ηµέρα Παρασκευή 15 Ιανουαρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
2/2/5-11-2015 επερώτησης προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.

4460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ 
ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

17. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ

ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΥΓΕΙΑΣ

10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

18. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


